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PREDSEDNICA CDS TOV. VERA ALJANČIČ ODGOVARJA 
NA VPRAŠANJA UREDNIKA NAŠEGA GLASILA

SAMOUPRAVLJANJE 
ZAGOTAVLJA RAZVOJ...

Kako gledate na dosedanje 
uspehe samoupravljanja pri 
Veletrgovini Mercator kot 
predsednica najvišjega organa 
upravljanja?

Članica CDS in hkrati predsed
nica sem šele prvo leto, vendar 
moram ugotoviti, da se je samo
upravljanje pri nas do sedaj moč
no uveljavilo in nenehno razvi
jalo. Do leta 1961 je bila Vele
trgovina Mercator izključno gro
sist, od tedaj do letos pa se 
je razvila v močno podjetje — 
detajlista in grosista — na pod
lagi številnih integracij, ki so si 
v tem času sledile. Posamezna 
podjetja, ki so se pripojila, so 
postala samostojne enote z veli
kimi samoupravnimi pravicami. 
Tak sistem zagotavlja rast pod
jetja kot celote in pripojenega 
podjetja v obliki enote in omo
goča tudi nenehno primerjavo te 
rasti. S popolno integracijo bi 
se namreč bivša pripojena pod
jetja razbila, kar bi vsekakor 
škodovalo tudi nadaljnjemu 
skupnemu razvoju podjetja. Zato 
je prav, da se dosedanja oblika 
samoupravljanja pri nas razvija 
naprej ter omogoča napredek in 
razvoj predvsem podjetju kot 
celoti, hkrati pa tudi posameznim 
enotam podjetja.

V času moje mandatne dobe se 
je integracijski proces še nada
ljeval. Izvedena je bila pripojitev 
še enega podjetja, in sicer Inve- 
ste iz Ljubljane. Prišlo pa je tudi 
do izločitve poslovne enote Sadje- 
zelenjava, vendar predvsem zara
di nerazčiščenih vprašanj in no
tranjih sporov, ki izvirajo še iz 
dobe pred integracijo.

Katero samoupravno odlo
čitev štejete za najbolj po
membno v času svoje mandat
ne dobe?

V tej dobi je prav gotovo naj
pomembnejša odločitev združeva
nje sredstev enot v skupna sred
stva podjetja. Za ta sistem inve
stiranja so se člani CDS odločili 
na zadnjem zasedanju, dne 30. 
oktobra 1968 ter predstavlja ta 
odločitev močno poglobitev od
nosov med centralnimi organi 
upravljanja in organi upravljanja 
enot. O skupni naložbi sredstev

so se na osnovi načelnega sklepa 
članov centralnega DS odločili tu
di delavski sveti posameznih na
ših poslovnih in obratnih enot. 
Skupna naložba sredstev bo izve
dena v obliki medsebojnega kre
ditiranja na osnovi sklenjenih 
konkretnih pogodb. S temi po

godbami bodo precizirani eko
nomski odnosi med podjetjem 
kot celoto in njegovimi enotami 
ter bo tako zagotovljena stalna 
rast centralnih sredstev in sred
stev enot. Taka oblika investira
nja in s tem v zvezi kreditiranja, 
bo zagotavljala povsem kritično 
sprejemanje vsake odločitve o 
novi gradnji, ki bo morala biti 
prav zaradi ekonomskih pogojev 
učinkovita in predvsem rentabil
na.

Prvič je bil kot splošen akt 
sprejet petletni program raz
voja podjetja — ali bo tudi 
uresničen?

Ta petletni program predstav
lja trdno osnovo za razvoj pod
jetja v prihodnjih petih letih. 
Vendar pa dinamičnost našega 
časa zahteva, da se morajo posa
mezne odločitve prilagoditi na
stalim ekonomskim potrebam, za
to se bo lahko tudi ta petletni
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plan z vsakoletnim letnim pla
nom delno korigiral, če bo to za 
razvoj podjetja nujno in potreb
no. Glede na to ta petletni plan 
ne moremo šteti kot tog interni 
akt podjetja, ki se ne bi mogel 
spreminjati. Izpolnitev tega pet
letnega plana pa je pogojena 
prav gotovo predvsem z uresni
čitvijo skupne naložbe sredstev 
v centralna sredstva.

Ali bo podjetje posvetilo 
več pozornosti tudi skrbi za 
človeka?

Podjetje se nenehno trudi, da 
bi izboljšalo življenjske pogoje 
svojih delavcev. Predvsem usmer
ja skrb za svoj kolektiv v stro
kovno izpopolnjevanje svojih de

lavcev. Tako jim stalno omogoča 
dodatno šolanje na raznih stro
kovnih šolah in izpopolnjevanje 
pri delu v tujini, pri istovrstnem 
podjetju. Skrb za stanovanjske 
razmere in oddih delavcev je pre
nesena posameznim enotam pod
jetja, vendar ta skrb do sedaj ta
ko s strani podjetja, kot s strani 
poslovnih enot, ni bila izdatna.

In kakšne so vaše osebne 
želje članom kolektiva v pri
hodnjem letu?

Vsem članom delovnega kolek
tiva našega podjetja želim mno
go sreče in zadovoljstva v prihod
njem letu in mnogo poslovnega 
uspeha.

Po šestem kongresu ZKS
Dne 12. decembra je v Ljubljani po treh dneh zaključil zasedanje 

VI. kongres ZKS. Takoj za tem je bila prva seja CK ZKS, ki ji je 
predsedoval Janez Vipotnik. Ob tej priložnosti so za predsednika 
CK ZKS izvolili FRANCA POPITA, za sekretarja ing. Andreja Ma
rinca, za člane sekretariata pa so bili izvoljeni: Stane Dolanc, Fran
ček Mirtič, Franc Šetinc, Vlado Janežič in Milan Kučan.

Resolucija VI. kongresa ZK 
Slovenije poudarja, da se z raz
vojem samoupravljanja ustvarja
jo družbeni pogoji za osvobodi
tev dela in človekove osebnosti 
ter možnosti za skladnejši razvoj 
družbe.

Izkušnje in doseženi uspehi 
pričajo, da bi vsaka druga pot 
peljala slovensko in širšo jugoslo
vansko skupnost v zastoj ter po
litično in ekonomsko podreje
nost. Zaradi tega se bodo komu
nisti zavzemali, da se bo v soci
alističnem razvoju samoupravlja
nja slovenska družba vsak dan 
vse bolj organizirala, postajala 
sodobnejša, produktivnejša in od
prta nasproti svetu.

Ena izmed pomembnih dolžno
sti članov ZK je, da si prizadeva
jo spremeniti poslovnost in stro
kovnost v integralni del samo
upravljanja. Dokument VI. kon
gresa poudarja, da se morajo ko
munisti odločno boriti proti ten
dencam uravnilovke in drugim 
pritiskom, ki pogosto v imenu 
humanizacije zahtevajo povratek 
k etatistično-birokratskim odno
som.

VI. kongres se zavzema za dol
goročno programiranje razvoja 
in planiranje za krajše obdobje. 
Resolucija pravi, da je to po
membna samoupravna dejavnost 
delovnih, politično-teritorialnih 
in drugih samoupravnih enot, za
to morajo komunisti združiti sile, 
da bi čimveč prispevali k izdelavi 
programa za dolgoročni razvoj 
Slovenije in organiziranje sloven
ske družbe v sodobno racionalno 
in funkcionalno socialistično 
družbeno skupnost.

Dolžnost komunistov je, da se 
borijo proti vzrokom, ki otežko- 
čajo uspešnejše povezovanje v 
v gospodarstvu, družbenih služ
bah in med družbeno-političnimi 
skupnostmi. Boriti se morajo tu
di proti lokalizmu, provincializ- 
mu in nacionalizmu.

Dokument nato pravi, da se bo
do komunisti zavzemali v pred
stavniških, politično-izvršnih in 
upravnih organih za skladnejši 
razvoj osebnega dela na osebnih 
sredstvih. Podpirali bodo politi
ko, ki tudi na področju dela z 
osebnimi sredstvi uveljavlja na- 

(Nadaljevanje na 2. strani)



Sklepi centralnega delavskega sveta
Na 4. zasedanju, dne 4. 9. 1968 

je CDS razpravljal in sklepal o 
naslednjem:

— Sprejel je poseben sklep o 
delitvi sredstev, pravic in obvez
nosti na izločeno poslovno enoto 
»Sadje-zelenjavo«.

— Soglašal je s pripojitvijo In- 
veste, podjetja za ekonomske 
usluge, Ljubljana, k Veletrgovini 
Mercator. Pred to odločitvijo je 
CDS ugtovil, na podlagi ekonom
sko finančne in proizvodno teh
nične analize, da je pripojitev 
ekonomsko upravičena.

— Predsednik centralne volil
ne komisije tov. Mirko Rupelj je 
podal poročilo o poteku in izidu

1943-1968
Petindvajset let je minilo 

od tistih pomembnih dni, ko 
so bili v Jajcu sprejeti zgodo
vinski sklepi, ki so pomenili 
mejnik v vsej zgodovini jugo
slovanskih narodov. In nekaj 
tednov pred tem sije slovenski 
narod prek svojih zastopnikov 
na zboru poslancev slovenske
ga naroda v Kočevju končno 
»pisal sodbo sam«, kot je za
pisal Cankar in so se njegove 
preroške besede uresničile.

V sklepih drugega zasedanja 
AVNOJ vidimo torej začetek 
samostojne poti socialistične 
Jugoslavije. To je ena izmed 
stalnih oblik našega razvoja, 
ki se je vedno znova pokazala 
kot pravilna, ne samo glede 
mednarodne politike, ampak 
tudi glede notranje ureditve. 
Prav ta samostojnost nam je 
omogočila tudi izvirno ustvar
jalno iskanje novih rešitev pri 
oblikovanju družbenih odno
sov, v prizadevanju, da bi na
ša družba bila ne le čimbolj 
produktivna, ampak tudi de
mokratična in človeška, kar 
predstavlja eno izmed glavnih 
oblik socialističnega razvoja 
v Jugoslaviji.

PO VI. KONGRESU ZKS
(Nadaljevanje s 1. strani)

čelo delitve po delu. Resolucija 
se zavzema za vključevanje kme
tijskih proizvajalcev v samo
upravni sistem, to pa v krajev
nih skupnostih, občini, republiki 
in federaciji. Ta pravica in odgo
vornost jim gresta zaradi njiho
vega deleža pri ustvarjanju druž
benega proizvoda. ZK Slovenije 
podpira družbeno-politično zdru
ževanje kmetov v posebne sekci
je organizacije SZDL Slovenije in 
poslovne organizacije v okviru 
kmetijskih zadrug, kombinatov 
in drugih organizacij. Izhod iz se
danje razdrobljene individualne 
proizvodnje je videti v poveča
nju blagovne proizvodnje s ko
operacijo, v zvišanju storilnosti 
in celotnem izkoriščanju delovne
ga fonda kmečke družine, vključ
no tudi delo izven kmetijstva.

Velik poudarek daje resolucija 
tudi nalogam komunistov na pod
ročju izobraževanja, znanosti in 
kulture. Pri tem opozarja na spe
cifičnost reforme in samouprav
ljanja na teh področjih. Povezati 
je treba kulturo slovenskega na
roda s kulturami vseh narodov 
in narodnosti Jugoslavije ter kul
turnimi tokovi na svetu.

nadomestnih volitev člana CDS v 
pripojenem podjetju Investa. V 
CDS je bil izvoljen tov. Karel Ca
puder.

Na podlagi ugotovitve, da so bi
le nadomestne volitve v redu 
opravljene, je centralni DS potrdil 
mandat novoizvoljenega člana 
CDS.

— CDS je soglašal s predlo
gom za pristop Veletrgovine Mer
cator h Kmetijskemu poslovne
mu združenju v Ljubljani, po po
gojih, ki jih določata pogodba in 
statut združenja. V upravni od
bor združenja sta bila imenovana 
tov. Franc Berčon in tov. Franc 
Prvinšek, kot njegov namestnik.

— Odobril je prodajo pritličja 
bivše Bulčeve hiše v Mokronogu, 
po poprejšnji cenitvi sodnega iz
vedenca in cenilca, in sicer z ne
posrednim dogovorom s kupcem 
in po predhodnem soglasju de
lavskih svetov PE Gradišče, Treb
nje in PE Standard, Novo mesto, 
ki pa sta svoj pristanek za od
prodajo že podala.

— Odobril je prodajo hiše 
»Blagajka« Črni vrh z vsemi pri
padajočimi objekti, po poprejš
nji ocenitvi sodnega cenilca, in 
sicer z neposrednim dogovorom 
s kupcem.

— Soglašal je s predlogom, da 
se Nogometni klub »Svoboda« 
preimenuje v Nogometni klub 
»Mercator«.

Na zasedanju dne 30. 10. 1968 
pa je CDS razpravljal o nasled
njem:

— Ustanovil je obratno enoto 
Investo Ljubljana, kot enoto s sa
mostojnim obračunom, v sestavu 
Veletrgovine Mercator, z dejav
nostjo, ki jo je imelo bivše pod
jetje za ekonomske usluge In
vesta.

— Obravnaval in potrdil je po
godbo o ureditvi medsebojnih 
razmerij med matičnim podjet
jem in novoustanovljeno obratno 
enoto Investo.

— Sprejel je perspektivni pro
gram investicijskih vlaganj Vele
trgovine Mercator za leto 1969 do 
1973. Izvedbo tega programa lah
ko omogoči le skupna naložba 
centralnih sredstev in sredstev 
enot. Sredstva enot, ki jih pri
spevajo v skupne sklade enote, 
ostanejo enoti, ki jih le kreditira 
centralnim sredstvom, proti pla
čilu obresti ter za čas in po po
gojih, določenih s pogodbo, s tem 
da bo enota sorazmerno udeleže
no na doseženem uspehu. Za iz
vedbo odnosov iz skupne naložbe 
sredstev je CDS pooblastil obrat
no enoto Investo, ki bo opravlja
la v imenu podjetja vse računske, 
tehnične in administrativne po
sle, po pogodbah o skupni nalož
bi sredstev ter bo odprla v ta na
men poseben žiro račun.

— Obravnaval je analizo perio
dičnega obračuna za podjetje kot 
celoto za prvo polletje 1968, iz ka
tere je razvidno, da je bil letni 
plan realizacije v I. polletju do
sežen 50 %. Indeks fakturirane 
realizacije znaša napram istemu 
obdobju v letu 1967 106, ter se 
giblje po enotah različno.

V sestavu podjetja je poslova
lo na dan 30. 6. 1968 289 proda
jaln, ter je bilo od 31. 12. 1967 
ukinjenih že 20 prodajaln, pred
vsem zaradi odstopa prodajaln 
kmetijskim zadrugam, na novo 
pa je bilo odprtih pet prodajaln.

Poprečno število zaposlenih na 
dan 30. 6. 1968 je znašalo za ce
lotno podjetje 2.239 ter znaša in

deks nasproti I. polletju 1967 102, 
po enotah pa se giblje od 53 v EE 
Straži do 125 v PE Metliki.

V I. polletju 1968 je znašal po
prečni promet na zaposlenega de
lavca 22.925 Ndin, indeks poveča
nja nasproti preteklemu polletju 
pa znaša 104 ter je bil najnižji 
promet dosežen v PE Hladilnici 
z zneskom 8.948 Ndin, najvišji pa 
v obratni enoti Embi z zneskom 
41.113,00 Ndin.

Poprečne zaloge ta podjetje kot 
celoto so znašale 30. 6. 1968 
62,841.242 Ndin, indeks nasproti
I. polletju 1967 pa znaša 103.

Koeficient obračanja zalog zna
ša za I. polletje nasproti istemu 
obdobju v letu 1967 9,7, indeks po
večanja pa znaša 102. Najvišji ko
eficient obračanja je dosegla 
obratna enota Tovarna mesnih iz
delkov, in sicer 39,3, vendar tega 
ne bi mogli primerjati s trgov
skimi enotami, kjer se blago ze
lo hitro obrača ter znaša pri PE 
Grmadi 16.

Čista razlika v ceni brez pro
metnega davka je znašala za ce
lotno podjetje v I. polletju 
12,09 %, indeks nasproti pretekle
mu polletju pa je 107. Najnižjo 
razliko v ceni so dosegle PE Po
lje, PE Špecerija, EE Straža in 
PE Rožnik, medtem ko so jo vse 
ostale enote povišale, ali pa so 
ostale na isti ravni kot v I. pol
letju 1967.

Poprečni neto osebni dohodek 
na zaposlenega delavca je 30. 6. 
1968 za celotno podjetje znašal 
971. Ndin, indeks povečanja na
sproti preteklemu letu pa je 108. 
Najvišji poprečni osebni dohodek 
je izplačala PE Hladilnica, z zne
skom 1.538 Ndin, najnižjega pa 
PE Metlika z zneskom 695 Ndin.

Iz ugotovitve in razdelitve do
hodka za podjetje kot celoto je 
razvidno, da je bil indeks reali
zacije po izdanih fakturah 110. 
Terjatve do kupcev so se poveča
le za 55 %, kar vpliva na plačano 
realizacijo, katere indeks je 106, 
z upoštevanjem izrednih dohod
kov pa znaša indeks celotnega 
dohodka 107.

Iz primerjave poslovnih stro
škov je razvidno, da so nekateri 
stroški v letu 1968 močno porast- 
li, drugi pa so pod ravnijo pove
čanja celotnega dohodka, ker pa 
je nabavna cena porastla manj, 
je indeks porabljenih sredstev 
106, povečal pa se je tudi neto 
produkt z indeksom 111. Indeks 
porasta celotnega dohodka za 
podjetje kot celoto znaša 109.

— Na predlog Ekonomske eno
te Straže je CDS sprejel sklep, 
da se ta enota preimenuje v eko
nomsko enoto Dolenjske Toplice 
s sedežem v Dolenjskih Toplicah 
št. 14.

— CDS je soglašal s pogodbo 
o brezplačnem odstopu dela par
cele in služnosti na pare. št. 312/4, 
k. o. Petersko predmestje v širi
ni 2 m, sklenjeno med Veletrgo
vino Mercator in Prometnim 
podjetjem SAP, Ljubljana, s tem 
da SAP dovoli služnost uporabe 
novozgrajene poti, ki jo bo mo
ral SAP nato tudi sam vzdrževati.

Mercator

TRGOVCI - 0 TRGOVINI
Na seji upravnega odbora poslovnega združenja za trgo

vino, ki je bilo 21. oktobra v Novem mestu, so predstavniki 
slovenske trgovine zelo odločno, ostro in jasno spregovorili 
o davčnem sistemu in politiki ter o odnosu do trgovine, ki 
trgovcem ni všeč. Poudarili so, da je trgovina v družbenem 
gospodarstvu zelo pomembna panoga, da je v težavnem polo
žaju in da ima kaj slabe pogoje za svoj razvoj. Edina škoda je, 
da na sicer zanimivem posvetu niso dali konkretnega predloga 
za rešitev iz težav, ki so brez dvoma resnične.

Govoreč o svojem združevanju, so ugotovili, da združe
vanje ni najprimernejša oblika za naloge, ki jih opravlja, toda 
zakonodaja ne dopušča drugačne oblike združevanja. Nastalo 
je kot potreba v poreformnem obdobju, ki je prineslo na plan 
mnoge, v prejšnjem administrativnem obdobju neznane pojave. 
Namesto združevanja bi bil primernejši družbeni organ, ki bi 
na samoupravni osnovi dosledno in temeljito ter sproti reševal 
težave, ki spremljajo trgovino v reformi. V tem smislu so 
sklenili predlagati spremembo zakonodaje.

Ostro so grajali neresni način obravnavanja trgovine v 
predstavniških organih, ki stališča o trgovini preveč posplo
šujejo. Brez dvoma je trgovina dobro prebrodila prva leta 
reforme, žal pa ima kaj malo upov In osnov za svoj razvoj. 
Zlasti so kritizirali nemogoč sistem odmere prometnih davkov, 
zakovanih cen in marž, ki je v nasprotju s težnjami po zdru
ževanju trgovine. Menili so, da je negospodarsko valiti na 
trgovino nova in nova administrativno-tehnična bremena zato, 
ker je doslej uspešno šla skozi reformo. Ko ugotavljamo aku
mulacijo v trgovini, ne smemo pozabiti na precejšen porast 
stroškov poslovanja in na družbene obveznosti trgovine, ki so 
se tudi povečale. Sklenili so opozoriti na to predstavniške 
organe.
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Samoupravljanje in perspektivni 
program razvoja podjetja

Pri obravnavi perspektivnega programa investicijskih vlaganj 
Veletrgovine Mercator za leta 1969—1973 se pojavlja vprašanje obli
kovanja sredstev za take velike investicije. Zlasti se pojavlja vpra
šanje, ali nam sedanja oblika organizacije podjetja in sedanja oblika 
samoupravnega odločanja v enotah in hkrati v podjetju kot celoti 
omogoča tudi samoupravne odločitve o velikih in pomembnih zade
vah, ki so važne za celotno podjetje?

Zaradi tega je prav, da kritič
no nretehtamo naše integracij
ske in organizacijske ter samo
upravne odnose in ugotovimo, 
ali smo sposobni tudi za velike 
odločitve, ne da bi rušili medse
bojne samoupravne pravice.

1. Razvoj integracije
Razvoj integracije je nareko

val razen urejanja drugih med
sebojnih odnosov tudi nenehno 
urejanje samoupravnih odnosov 
glede razpolaganja s sredstvi.

Statut podjetja ima glede no
tranje organizacije vrsto oblik, 
od enot s samostojnim obraču
nom, do ekonomskih in drugih 
enot, odločanje o tem, kakšno 
obliko naj ima posamezna enota, 
pa prepušča v skladu z ustavo 
in zakonom, edinole delovni 
skupnosti podjetja oziroma eno
te, ki se pripaja.

Iz 7-letne prakse ter iz 19 pri
pojitev in dveh izločitev med to 
dobo, lahko ugotovimo, da je pre
težna želja pripajajočih se pod
jetij, da nato kot enota Veletr
govine Mircator obdržijo precej
šnje samostojnosti. Za čisto pri
pojitev, to je za popolno prene
hanje in včlenitev pripojenega 
podjetja v matično podjetje, se 
ni doslej odločil še noben delov
ni kolektiv.

Če na kratko omenimo izločit
vene razloge, ne da bi se podrob
neje spuščali v vrsto drugih okol- 
nosti, ki so vplivale na obe iz
ločitvi, ugotovimo zanimivo na

sprotje. Delovna skupnost PE 
Tržan, Mokronog je izjavila, da 
je sprejela sklep o izločitvi za
radi tega, ker je že poprej Ob
činska skupščina Trebnje neneh
no vsiljevala podjetju Tržan, Mo
kronog, da se pripoji k podjetju 
Gradišče, Trebnje, nato pa naj 
bi Mercator nadaljeval to politi
ko pritiska, da bi dosegel notra
njo integracijo. Posebna komisija 
CUO je sicer dokazala kolektivu 
PE Tržan, da proti njihovi volji 
nihče ne more izvesti nasilne no
tranje integracije, vendar kaže, 
da zaradi nerazvitih samouprav
nih odnosov v tej enoti kolektiv 
ni dal prave vere centralnim sa
moupravnim organom.

Druga dezintegracija pa se je 
začela prav iz nasprotnega vzroka. 
DS PE Sadje-zelenjava je postav
ljal centralnim samoupravnim 
organom Veletrgovine Mercator 
zahtevo, da izvedejo notranjo pri
pojitev PE Hladilnice k njihovi 
enoti. Ker je bila taka zahteva, 
da se pripojitev izvede mimo vo
lje delavcev PE Hladilnice pro
tiustavna in protizakonita, je ni 
bilo mogoče izvesti. Znano je, 
da se je v glavnem zaradi tega 
nato PE Sadje zelenjava izločila, 
po tem, ko taki nezakoniti zah
tevi tudi mešana arbitraža pri 
Okrožnem gospodarskem sodišču 
ni mogla ugoditi.

Prav ta druga dezintegracija 
pa je postavila pred centralne 
organe upravljanja v ostri luči

problem, ki sicer ni bil nov, pač 
pa zaradi urejenih odnosov med 
drugimi enotami ni bil pereč. V 
letu 1964 se je k taktranemu pod
jetju »Trgohlad«, ki je imelo v 
svojih osnovnih sredstvih med 
drugim tržno halo z obsežnimi 
skladišči in hlajenimi prostori v 
kleti, pripojilo podjetje Sadje- 
zelenjava, ki pa je imelo svoja 
skladišča na Krekovem trgu. V 
letu 1966 se je Komunalno pod
jetje Sadje zelenjava—Trgohlad 
pripojilo k Veletrgovini Merca
tor, ki je nato ustanovila iz pri
pojenega podjetja 3 enote, to je 
TMI, PE Hladilnico in PE Sadje- 
zelenjavo. V letu 1968 se je PE 
Sadje-zelenjava izločila ter je 
zahtevala ob izločitvi dodelitev 
celotne tržne hale, ki ob pripo
jitvi ni bila njena, in razen tega 
še dodelitev celotne sosednje 
stavbe, to je nove in stare hla
dilnice. Predstavnik izločenega 
podjetja Sadje-zelenjava je na 
delitveni komisiji izjavil, da zah
tevajo samo objekt hladilnice, ne 
pa delavcev, ki bi s tem lahko 
ostali na cesti. Tožba je bila že 
vložena, vendar zahtevek glede 
hladilnice ne bo pretežko zavra
čati, glede tržne hale pa bi po 
črki zakona imelo izločeno pod
jetje pravico, da se mu dodeli v 
osnovna sredstva, kolikor ne bo 
sodišče upoštevalo vrste dejstev 
in okolnosti, ki to pravico negi
rajo.

Prav to določilo TZOP, ki na 
nek način forsira dezintegracijo, 
s tem da lahko izločeno podjetje 
zahteva zase osnovna sredstva, 
ki jih ni samo ustvarilo, nareku
je tudi preudarne j šo ureditev na
ših nadaljnjih medsebojnih od
nosov. (Nadalj. na 4. strani)

0 izvajanju 
družbenega 
plana razvoja 
SRS do leta 
1970 In razvoju 
v letu 1969

Rezultati, doseženi v prvih 
letih izvajanja družbenega pla
na ter problemi, ki se javlja
jo na posameznih področjih, 
kažejo, da je potrebno še na
dalje zadržati usmeritve, skle
pe v družbenem planu razvo
ja SRS v letih 1966—1970 kot 
osnovo družbeno ekonomske 
politike v naslednjih letih.

Na podlagi dosedanjih rezul
tatov razvoja in kvalitete pre
obrazbe gospodarstva, kakor 
tudi ustvarjenih pogojev za 
oživljanje rasti v letu 1968, je 
možno pričakovati v letu 1969 
porast družbenega proizvoda 
od 7—8 %. Obstajajo pogoji, 
da v letu 1969 poraste produk
tivnost dela za okoli 6 %, ta
ko da bo okoli 80 % prirastka 
družbenega proizvoda ustvar
jeno na osnovi intenzivnejše
ga gospodarjenja. Glede na ta
ka gibanja produktivnosti bi 
bilo v letu 1969 možno pove
čati število zaposlenih za okoli 
1,5 %. Po predvidenem razvo
ju proizvodnje se računa, da 
bo izvoz blaga in storitev po- 
rastel od 10—12 Vo in notranja 
potrošnja 7 do 8 %>, v okviru 
tega investicije od 14 do 18% 
in osebna potrošnja od 5,5 do 
6,5%. Dinamičnejše gibanje 
celotnega povpraševanja tudi 
v merilu države bo omogočilo, 
da pridemo v akumulativnosti 
gospodarstva v večji meri do 
izraza z rezultati, ki jih je že 
doslej gospodarstvo doseglo 
pri intenziviranju gospodarje
nja, modernizaciji in prilaga
janju novim pogojem poslova
nja.

Ob pričakovani večji gospo
darski aktivnosti v letih 1969 
in 1970 ter večji akumulativ
nosti gospodarstva se v večji 
meri kot v prvih letih izvaja
nja družbenega plana odpira
jo možnosti hitrejšega razvoja 
tistih dejavnosti podjetij, ki 
so bila že doslej nosilec dose
žene stopnje rasti gospodar
stva. Zato tli morali vsi druž- 
beno-ekonomski činitelji, zla
sti pa poslovne banke, dajati 
pri nadaljnjem razvoju pred
nost prav tem dejavnostim.

Udeležbo investicij v druž
benem proizvodu bi morali v 
naslednjih 2 letih dvigniti naj
manj na razmerje, ki bi omo
gočalo sodoben tehnološki raz
voj, dinamično gospodarsko 
rast in odpiranje novih delov
nih mest. Zato bi morale in
vesticije v osnovna sredstva 
rasti hitreje od družbenega 
proizvoda, saj bi samo tako 
uspeli nekoliko izboljšati raz
meroma neugodno razmerje 
med tekočo potrošnjo in in
vesticijami. V strukturi inve
sticij bi morali doseči večjo 
udeležbo vlaganj v moderniza
cijo in rekonstrukcijo, ker le 
takšna usmeritev predpostav
lja hitrejše odvijanje že zače
tega procesa sproščanja po
membnih sredstev, zamrznje-

(Nadaljevanje na 4. strani)

Vsak kotiček je skrbno izrabljen. Na desni vitrine za občasne propagandne razstave izdelkov, v ozadj 
vhod v bife in oddelek za prodajo tobaka in časopisov. Tam je tudi javna govorilnica z dvema telefo:

skima avtomatoma. (Gregorčičeva 13)
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O izvajanju 
družbenega 
plana razvoja 
SRS do leta 
1970 in razvoju 
v letu 1969
nih zalog, kakor tudi uveljavi
tev ekonomsko normalnih od
nosov v oblikovanju zalog iz 
tekoče proizvodnje v nasled
njih letih.

Okrepiti bo potrebno sode
lovanje vseh gospodarskih či- 
niteljev v smeri vse večje mo
bilnosti, integracije in koncen
tracije sredstev za financira
nje dolgoročnih in bolj med
sebojno usklajenih programov 
razvoja gospodarskih organi
zacij in njihovih asociacij.

Potrebna bo večja aktivnost 
gospodarskih organizacij in 
poslovnih bank v smeri anga
žiranja dodatnih virov za aku
mulacijo na podlagi večjega 
poslovnega sodelovanja s part
nerji v tujini. V zvezi s tem 
pa je zlasti treba v sistemu 
olajšati pogoje angažiranja 
tujega kapitala izvozno usmer
jenim podjetjem, saj je od te
ga v največji meri odvisen 
njihov tehnološki razvoj in iz
vozna ekspanzija.

Zasebna vlaganja v stanoj 
vanjsko izgradnjo, kakor tudi 
vlaganja za razširitev osebne
ga dela z zasebnimi sredstvi 
postajajo po reformi pomem
ben dejavnik razvoja. Težiti bi 
morali za tem, da bodo posta
la skupna vlaganja ena osnov
nih oblik ekonomsko-racional- 
nejšega pristopa v razvojni po
litiki. Tako bi se povečala ude
ležba takih sredstev v vlaga
njih delovnih organizacij, ki 
ne temeljijo na kreditni os
novi in ne bremenijo dejav
nosti z odplačili v obliki anu
itet, kar je bil pogosto razlog 
za nerentabilno poslovanje no- 
vousposobljenih zmogljivosti. 
Prerazdelitev družbenega pro
izvoda v korist delovnih orga
nizacij in krepitev njihove ma
terialne osnove, kije bila pred
videna z reformo, mora še na
dalje ostati naloga družbeno
ekonomske politike v nasled
njih letih. Zato ne sme priti 
v bodoče do nadaljnjih obre
menitev gospodarstva v korist 
splošne porabe. Potrebna bo
do tudi nadaljnja prizadeva
nja republike v smeri zmanj
šanja zakonskih obveznosti de
lovnih organizacij, zlasti na
sproti federaciji.

Politika delitve bo morala 
biti realizirana z nadaljnjo iz
popolnitvijo sistema notranje 
delitve na podlagi dogovorov 
delovnih organizacij in njiho
vih asociacij, sindikatov in 
družbeno-političnih skupnosti. 
Taka politika pa ne bi sme
la delovati v smeri uravnilov
ke osebnih dohodkov, nasprot
no, še bolj je treba krepiti sti
mulativne odnose v delitvi, zla
sti pa izboljšati nagrajevanje 
ustvarjalnih kadrov, ki lahko 
v največji meri prispevajo k 
intenziviranju gospodarjenja 
in ustvarjanju povečanega do
hodka delovnih organizacij. 
Povečanje osebnih dohodkov 
v negospodarskih dejavnostih

I 2. Statutarna in pogodbena uredi
tev glede samoupravnega odlo

čanja s sredstvi — 50 : 50
Osnovna podlaga vseh integra

cijskih dogovorov je bila, da je 
pri podjetju Mercator zagotovlje
no dejansko samoupravljanje ta
ko centralnim organom upravlja
nja, to je CDS in CUO, kakor tudi 
organom upravljanja enot. To 
dejansko samoupravljanje naj 
bi poleg pravic iz delovnih raz
merij, pravic glede delitve oseb
nih dohodkov in drugih pravic, 
ki jih imajo organi upravljanja 
enot, zagotovilo tudi pravice gle
de razpolaganja z ustreznim de
lom sredstev enote.

Če centralni organi upravlja
nja ne bi mogli razpolagati s 
sredstvi in s tem ustvarjati po
gojev za trajen razvoj podjetja 
kot celote, bi bilo njihovo samo
upravljanje samo formalno. Za
radi tega ni mogoče ugoditi po
samičnim zahtevam, da bi o vseh 
ustvarjenih sredstvih odločali sa
mo organi upravljanja enote, kot 
so n. pr. postavljali pri izločeni 
PE Sadje-zelenjava.

Prav tako ni mogoče admini
strativno »razlastiti« organov 
upravljanja enot, s tem da bi 
mimo integracijskih obvez ter 
veljavnih pogodb in statuta sa
mo CDS sklenil, da se zaradi 
potrebe koncentracije sredstev 
odvzamejo pravice organom up
ravljanja enot.

Kaj določa statut glede cen
tralnih sredstev?

Centralna sredstva se obliku
jejo iz sredstev:

— doseženih s poslovanjem 
podjetja kot celote,

— s pomočjo kredita, ki ga na
jame podjetje kot celota,

— iz skupne naložbe sredstev 
enot v centralna sredstva.

Razen tega se centralna sred
stva oblikujejo, tako da vloži vsa
ka enota 50% sredstev svojih 
skladov v centralne sklade, na 
način, določen v okvirnem pra
vilniku o delitvi dohodka.

Kaj pa določa glede sredstev 
enot?

Sredstva poslovnih in obratnih 
enot se oblikujejo iz sredstev:

— dobljenih s poslovanjem eno
te, po določilih okvirnega pra
vilnika o delitvi dohodka,

— pridobljenih s pogodbo o 
skupni naložbi sredstev,

— pridobljenih iz kreditov, ki 
jih najame enota po pooblastilu 
v ustanovitvenem sklepu.

Okvirni pravilnik postavlja za 
poslovne enote določen odstotek 
čiste razlike v ceni, ki služi kot 
enoten imenovalec za obvezno 
oblikovanje lastnih in centralnih 
skladov. Kolikšen pa naj bi bil 
ta odstotek ČRC za naslednje 
leto, določi CDS ob sprejemu let
nega plana, pri čemer prav tako 
ugotovi za druge enote najmanj
ši del dohodka, ki ga morajo ob
vezno razporediti v sklade.

Ali ta globalna delitev samo
upravnih pravic glede odločanja 
o sredstvih v razmerju 50 : 50 za 
centralne organe upravljanja in 
organe upravljanja enot omogo
ča razvoj podjetja kot celote in 
hkrati ustrezen razvoj enot?

Dosedanji razvoj podjetja je 
dokazal, da so ob pravilni upo
rabi samoupravnih pravic te te
meljne naloge celotnega podjetja 
in posameznih enot zagotovljene.

3. Skupna naložba sredstev
Za velike nove gradnje, ki so 

izrednega pomena za celotno 
podjetje in hkrati za enote, pa 
je statut predvidel obliko skup
ne naložbe sredstev med podjet

jem in enotami, kakor tudi skup
ne naložbe sredstev enot med se
boj.

Skupna naložba sredstev se 
sklene s pogodbo.

Enote, ki so nudile svoja sred
stva podjetju, ali drugim enotam 
za določeno razdobje, imajo pr
venstveno pravico, da se jim v 
naslednjih razdobjih nudijo sred
stva za povečanje njihove mate
rialne osnove.

Način vračanja se uredi s po
godbo, roki in drugi pogoji vra
čanja pa ne smejo ovirati enote 
pri njenem rednem razvoju.

Povečani uspeh poslovanja, do
sežen s skupno naložbo sredstev, 
se sorazmerno upošteva in ob
računa tudi enotam, ki so s skup
no naložbo omogočile ta uspeh.

To so statutarni pogoji glede 
skupne naložbe, ki pa doslej v 
praksi še niso bili podrobnejše 
izvedeni.

Sedaj smo v dobi, ko so bile v 
glavnem izpolnjene razne inve
sticijske pripojitvene obveze in 
zahteve, ki so jih narekovale kra
jevne potrebe.

Zato bi lahko s samoupravno 
odločitvijo centralnih organov 
upravljanja in organov upravlja
nja enot o skupni naložbi sred
stev dosegli izredno močno ma
terialno podlago za nadaljnji raz
voj podjetja in enot.

To nam še prav posebej nare
kuje pripojitev podjetja Investa, 
ki nam omogoča z občutnim po
večanjem sredstev in hkrati s 
svojo dejavnostjo izredno hiter 
in čvrsto organiziran nadaljnji 
razvoj.

Razumljivo je, da bodo tako 
centralni samoupravni organi, 
kot samoupravni organi enot, 
morali upoštevati, da bo s skup
no naložbo sredstev zagotovljena 
ekonomičnost naložbe in pričako
vana rentabilnost vsakega objek
ta. S tem bo vsaka enota eko
nomsko stimulirana za tako skup
no naložbo. Morala pa bo imeti 
tudi jamstvo, da ji vložena sred
stva ne propadejo oziroma, da ne 
preidejo z izločitvijo neke enote 
v druge roke.

Sredstva enote, ki se s pogodbo 
o skupni naložbi sredstev vložijo 
v centralna sredstva, ostanejo 
enoti ter jih enota samo krediti
ra centralnim sredstvom. Ob iz
ločitvi ima enota pravico do tega 
dela sredstev, ki so bila s pogod
bo o skupni naložbi vložena v 
centralna sredstva ter se ta del 
sredstev enoti izplača iz central
nih sredstev v denarni oblikb 
Ne more pa enota zase zahtevati 
objekta, zgrajenega na tak način 
s pomočjo skupne naložbe iz cen
tralnih sredstev, razen v posebej 
določenih izjemnih primerih.

4. Osnovna sredstva v najemu ali 
v upravljanju

Kot trgovska delovna organiza
cija nenehno in kruto občutimo 
nerazumljivo in nepravično raz
liko pri uporabi ustavnih načel 
glede upravljanja s sredstvi v 
družbeni lastnini. Prevzeli smo 
žalostno nasledstvo neštetih na
jemnih odnosov za poslovne pro
store z raznimi stanovanjskimi 
podjetji, kmetijskimi zadrugami, 
privatniki itd. Najemni odnos za 
poslovne prostore je popolnoma 
nezaščiten ter se s prenehanjem 
najema pojavljajo težki problemi 
glede prenehanja poslovanja in 
delovnega razmerja zaposlenih — 
torej ti odnosi posegajo v osnov
ne pravice človeka. Zaščite pri 
sodnih odpovedih ni, razne akci
je, da bi se trgovski poslovni

prostori v družbeni lasti prenesli 
v upravljanje trgovskim delov
nim organizacijam, so ostale do
slej brezuspešne. Zaradi tega je 
sedaj edini izhod za podjetje in 
posamezne enote, pridobitev last
nih poslovnih prostorov.

Popolnoma nov problem pa se 
pojavi v odnosih znotraj podjet
ja za nove objekte, zgrajene iz 
sredstev skupne naložbe. Že ome
njena dezintegracija PE Sadje- 
zelenjava in določilo TZOP, po 
katerem se osnovno sredstvo, ki 
ga ima enota v upravljanju, pre
nese na izločeno podjetje, bi lah
ko predstavljalo resno oviro za 
skupno naložbo sredstev, če se 
lahko vsak čas neka enota odloči 
za odcepitev in s tem hkrati zah
teva zase novi objekt in tako 
oškoduje vse druge, ki so vanj 
vlagali svoja sredstva.

Za osnovna sredstva, ki jih je 
imela in ki jih ima enota v svo
jem upravljanju, ta problem ni 
pereč, za osnovno sredstvo iz 
skupne naložbe pa mora biti po
dano jamstvo vsem, ki so svoja 
sredstva vlagali, da ga zadržijo 
v skupnem upravljanju. To skup
no upravljanje pa je izvedljivo 
na ta način, da se tak objekt ne 
izloči v upravljanje niti OE Mer
cator niti obratni enoti Investa, 
niti posamezni poslovni enoti, 
pač pa da ostane v upravljanju 
matičnega podjetja ter da se da 
v notranji najem tisti enoti, ki 
bo v njem poslovala.

Pri taki notranji najemni po
godbi ne bi smeli izpostavljati 
enote, ki bi objekt vzela v na
jem, da bi ji lahko vsak hip brez 
vzroka najem odpovedali, kot to 
velja po splošni zakonodaji za 
zunanje najeme, pač pa bi morali 
zagotoviti pravno varnost takega 
najema, dokler je enota pri pod
jetju.

Samo v izjemnih primerih, če 
bi posamezna poslovna enota za
radi velike malomarnosti pri or
ganizaciji dela povzročala ne
gativne ali zelo slabe rezultate v 
poslovanju, bi moral biti predvi
den poseben postopek za prene
hanje najema in za dodelitev ob
jekta drugi enoti.

S takim postopkom bi bilo 
hkrati podano jamstvo drugim 
enotam, ki so vložile svoja sred
stva v skupen objekt,_ da za vlo
žena sredstva iz svojega prejš
njega dela dobijo vrnjeno glav
nico in pripadajoči del po ostvar- 
jenem uspehu.

Taka oblika notranjega najema 
bi hkrati zagotavljala stabilno 
rast podjetja kot celote. Podjetje 
ne bi bilo več izpostavljeno temu, 
da z izločitvijo posameznih enot 
preidejo v druge roke objekti, ki 
so bili postavljeni s skupnim tru
dom in skupnimi sredstvi, prav 
tako pa enote ne bi imele inte
resa, da se od ekonomsko moč
nega in stabilnega podjetja izlo
čijo brez resnih razlogov.

Odprt bi bil še problem, kaj v 
primeru, če se pojavi želja več 
enot, ki bi hotele vzeti v najem 
objekt, zgrajen iz sredstev skup
ne naložbe. Sedaj velja po naših 
medsebojnih pogodbah teritori
alni princip. Tista poslovna eno
ta, v katere območju se gradi nov 
objekt oziroma pri kateri bi pri
šlo do največjega odliva potroš
nikov zaradi prodaje v novem 
objektu, ima pravico, da razširi 
svoje poslovanje v novi objekt. 
Razumljivo je, da bo morala v 
vsakem primeru dati tudi garan
cijo za dobro strokovno zasedbo 
lokala in gospodarno vodenje po
slov.
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PE »HRANA«: Pravkar obnovljena prodajalna v Puharjevi ulici 
je spet popularna kot stara »Mocca«

5. Investa — enota z dvojno 
nalogo

Že ob pripojitvi podjetja »In
vesta« je bila na centralnem DS 
našega podjetja obširna razprava 
o zelo solidnem in poslovno 
uspešnem sodelovanju s tem pod
jetjem oziroma prejšnjim Zavo
dom za poslovne objekte pred 
pripojitvijo. Nova obratna enota 
»Investa«, ki jo je ustanovil CDS, 
bo imela v naprej pretežno enak 
predmet poslovanja ter bo svoje 
storitve nudila prvenstveno na
šemu podjetju oziroma drugim 
obratnim in poslovnim enotam 
podjetja, prav tako pa bo svoje 
usluge nudila tudi drugim podjet
jem oziroma drugim interesen
tom.

Predvidena je tudi notranja 
pripojitev enote za investicije in 
za gospodarjenje s stanovanjski
mi hišami v družbeni lastnini k 
»Investi«, o čemer se bo moral 
odločiti kolektiv te enote. S tem 
bo dosežena večja enotnost v or
ganizaciji dela.

Vendar bo vse te posle oprav
ljala enota Investa kot enota s 
samostojnim obračunom v svo
jem imenu in za svoj račun, po 
pooblastilih iz medsebojne po
godbe z matičnim podjetjem in 
po ustanovitvenem sklepu.

Druga naloga, ki naj bi jo ime
la Investa, pa bi bila v tem, da 
bi izven redne dejavnosti za svo
jo enoto predstavljala neke vrste 
notranjo banko v okviru podjet
ja, s tem da bi urejala medse
bojne odnose na podlagi pogodb 
o skupni naložbi skladov oziro
ma drugih sredstev v centralna 
sredstva. Za te posle bi morala 
Investa po posebnem pooblastilu 
matičnega podjetja odpreti po
seben žiro račun za matično pod
jetje. Za vsako posamezno enoto 
bi morala voditi vse podatke, ki 
bi zagotovljali enoti nenehno 
spremljanje vseh pravic po sta
tutu in medsebojnih pogodbah 
glede njenih vloženih sredstev. 
Za podrobno tehnično izvedbo

teh nalog bo treba še izdelati po
trebna navodila, ki naj bi jih 
sprejeli centralni organi uprav
ljanja.

Skladno s to drugo nalogo bi 
morala Investa po posebnem po
oblastilu matičnega podjetja 
opravljati vse posle v zvezi z in
ternimi najemnimi pogodbami za 
poslovne prostore, zgrajene iz 
sredstev, dobljenih s skupno na
ložbo. Te poslovne prostore to
rej ne bi vodila Investa v svojem 
imenu v svojih osnovnih sred
stvih, temveč bi bili poslovni pro
stori v osnovnih sredstvih matič
nega podjetja Mercator ter bi jih 
Investa oddajala v najem posa
meznim poslovnim enotam ali 
obratnim enotam našega podjet
ja ali tudi OE Mercator, v imenu 
matičnega podjetja Mercator kot 
pravne osebe. S tem bi se, kot 
že omenjeno, izognili nevarnosti, 
da se ob izločitvi Investe ali pa 
ob izločitvi neke druge enote po

slovni prostor prenese v osnov
na sredstva novemu podjetju, ki 
nastane iz izločene enote, ker to 
ne velja za najemne odnose.

Glede višine interne ekonom
ske najemnine pa bi morali prav 
tako predvideti postopek, ki bi 
zagotavljal čimboljšo rešitev tega 
problema.

6. Novi medsebojni odnosi
Glede nastopa matičnega pod

jetja Mercator kot pravne osebe 
napram banki oziroma drugim 
zunanjim partnerjem, je nedvom
no, da bo skupna naložba izred
nega pomena. Kakšni so v zvezi 
s tem bančni pogoji, je stvar po
sebne obravnave.

Glede odnosov matičnega pod
jetja napram posameznim eno
tam pa lahko pričakujemo, da se 
bodo z novo obliko in progra
mom skupne naložbe sredstev ro
dili novi čvrstejši odnosi na pod
lagi čistih medsebojnih računov

in medsebojnega zaupanja. Prav 
tako bodo ti novi odnosi še po
globili smisel za skupno delo in 
skupne uspehe, ker se bodo mo
rali razviti tudi natančnejši in 
čimbolj pravični odnosi za par
ticipacijo posameznih enot na 
skupnem uspehu poslovanja.

Dosedanja določila statuta do
voljujejo urejanje opisanih med
sebojnih odnosov na podlagi po
godb o skupni naložbi sredstev. 
Če pa bo razprava o tej zadevi 
pokazala, da bi bile potrebne še 
neke dopolnitve statuta ali okvir
nega pravilnika o delitvi dohod
ka, bi kazalo začeti postopek za 
te dopolnitve takrat, ko bomo že 
dodobra pretehtali, kaj je še tre
ba urediti, da dosežemo čimbolj- 
še medsebojne odnose.

R.M.

O IZVAJANJU DRUŽBENEGA 
PLANA RAZVOJA SRS 

DO LETA 1970 
IN RAZVOJU V LETU 1969
(Nadaljevanje s 4. strani) 

mora biti odvisno od uspešno
sti gospodarstva, zato se lah
ko osebni dohodki povečujejo 
le tedaj, ko je že ugotovljena 
dosežena stopnja rasti gospo
darstva. Reševanje problemov, 
ki so se nakopičili v minulih 
letih na področju splošne po
rabe, zahteva v naslednjih le
tih odločnejše ukrepe in po
stopne premike v delitvenih 
razmerjih družbenega proiz
voda v korist splošne porabe. 
V tem okviru bo v letu 1969 
potrebno zagotoviti že spreje
te obveznosti in sklepe za fi
nanciranje izobraževanja in 
kulture, socialnega varstva in 
socialnega zavarovanja ter za 
krepitev narodne obrambe ter 
javne varnosti. Porazdelitev v 
korist povečanja sredstev za 
splošno porabo ne sme pove
čevati obremenitev gospodar
stva.

Predvidena povečana dina
mika gospodarskega razvoja v 
prihodnjih dveh letih odpira 
nekoliko večje možnosti zapo
slovanja kot v teku doseda
njega izvajanja družbenega 
plana. Treba je dati večji po
udarek zlasti iskanju možno
sti zaposlitve v razvoju terci
arnih dejavnosti in tistih pa
nog predelovalne industrije, ki 
so v reformi pokazale naj
uspešnejše rezultate. Določen 
vpliv na hitrejšo rast zaposle
nih v terciarnih dejavnostih 
bo imela tudi odločitev fede
racije, da se v letu 1969 od
pove proračunskemu prispev
ku na osebne dohodke na za
poslene v terciarnih dejav
nostih. Prav tako bi dosegli 
hitrejši razvoj teh dejavnosti 
tudi s prilagoditvijo nekaterih 
predpisov s področja gospo
darske zakonodaje specifičnim 
pogojem teh dejavnosti, za 
kar pa bi morali prenesti pri
stojnosti za ta vprašanja s fe
deracije na republiko. Razen 
tega pa je potrebno tudi si
stematično delo za izdelavo so
dobne nomenklature poklicev 
za gospodarstvo, ki bo služila 
delovnim organizacijam pri 
programiranju in izboljšanju 
kvalifikacijske strukture, izo
braževalnim institucijam pa 
pri programiranju mreže izo
braževalnih ustanov in pri do
ločenem sistemu rednega in 
raznih oblik dopolnilnega izo
braževanja.

Pogled v notranjost SP Vrhovci. Prodajalna je podobna samopostrežbi v Vevčah, v bistvu naša tipizirana
prodajalna srednje kapacitete
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Skupne naložbe sredstev in notranje najemne pogodbe
Ko je centralni delavski svet 30. 10. 1968 sprejemal perspektivni 

program investicijskih vlaganj Veletrgovine Mercator za leta 1969— 
1973, je ugotovil, da je izvedba tega programa možna le s skupno 
naložbo centralnih sredstev in sredstev enot.

Zato je priporočil delavskim 
svetom enot, da sprejmejo skle
pe o skupni naložbi sredstev eno
te v centralna sredstva. Ta sred
stva ostanejo enoti, ki jih le kre
ditira centralnim sredstvom, ta
ko da se ji vrne glavnica ter obre
sti v času in ob pogojih, določe
nih s pogodbo. Pri tem je treba 
upoštevati hkrati statutarna do
ločila, da mora biti enota soraz
merno udeležena tudi v doseže
nem uspehu.

Za izvedbo odnosov iz skupne 
naložbe sredstev se je pooblastila 
s sklepom CDS obratna enota In- 
vesta, ki bo opravljala v imenu 
podjetja vse računske, tehnične 
in administrativne posle po po
godbah o skupni naložbi sredstev 
in odprla v ta namen poseben ži
ro račun.

Objekti, ki bodo zgrajeni s 
skupnimi sredstvi podjetja in 
enot, ne bodo preneseni v uprav
ljanje posameznim enotam, pač 
pa bodo dani v notranji najem 
tisti enoti, ki bo izkazala svojo 
pravico po že uveljavljenem teri
torialnem principu in ki bo hkra
ti imela interes za to.

Pri posameznikih se je pojavil 
rahel dvom, če bodo delovni ko
lektivi oziroma delavski sveti 
enot razumeli pomembnost skup
ne naložbe sredstev, tako za nji
hov lasten razvoj, kot za razvoj 
podjetja kot celote. Ta dvom je 
temeljil na nezaupanju v decen
tralizirano obliko upravljanja, 
češ da ta oblika favorizira ozke 
interese posameznih enot in ne 
daje možnosti za razvoj podjetja 
kot celote.

Zanimivo je, da so delovni ko
lektivi oziroma delavski sveti 
enot z velikim razumevanjem ob
ravnavali priporočilo centralne
ga DS in sprejeli svoje sklepe o 
skupni naložbi sredstev enot v 
centralna sredstva. Pri tem so 
posamezni člani CDS, ki so hkrati 
člani ali predsedniki DS enot, ka
kor tudi direktorji enot in drugi 
člani organov upravljanja ter 
predstavniki podjetja tako izčrp
no pojasnili prednosti in jamstva 
skupne naložbe sredstev, da ni bi
lo nobenih pomislekov o korist
nosti take odločitve.

Prav to izkazano veliko zaupa
nje pa nas obvezuje, da bomo 
vse nadaljnje odnose na podlagi 
sklepov o skupni naložbi sredstev 
čim pošteneje urejali po načelu 
— čisti računi, dobri prijatelji.

Dejansko v novi obliki urejanja 
odnosov v zvezi s skupno naložbo 
sredstev ne bo nikogar, ki bi imel 
interes, da bi drugega oškodoval, 
ker bi se to sicer prej ali slej 
uveljavilo tudi zoper njega. Pri 
tem se bo samo ob sebi nenehno 
uveljavljalo temeljno načelo sa
moupravljanja po našem statutu, 
to je, da uspeh podjetja kot celo
te ne more in ne sme biti dose
žen na način, ki je v očitno ško
do posamezne enote ali skupine 
enot. Prav tako se bo nenehno 
uveljavljalo temeljno načelo po
slovanja za enote, da ne sme biti 
dosežen uspeh enote na način, ki 
je v očitno škodo podjetju kot 
celoti, ali neki drugi enoti ali sku
pini enot.

S tem člankom bi rad začel 
razpravo o urejanju medsebojnih 
odnosov v zvezi s skupno nalož

bo sredstev ter upam, da bomo 
to razpravo nadaljevali, tako da 
si bomo na čistem ne samo o na
čelnih vprašanjih, pač pa tudi 
o pomembnih podrobnih vpraša
njih.

Po statutu mora temeljiti 
upravljanje podjetja in enot na 
urejenih medsebojnih odnosih 
ter se mora med seboj spopolnje- 
vati na način, ki zagotavlja usta
ljen razvoj podjetja in enot.

Po okvirnem pravilniku o delit
vi dohodka Veletrgovine Merca
tor se morajo pri odločanju o 
vrstnem redu posameznih inve
sticij iz centralnih sredstev upo
števati naslednja načela in pogo
ji:

— ekonomičnost naložbe in pri
čakovana rentabilnost objekta,

— višina vloženih sredstev eno
te, za katero naj bi se sprejela 
investicija iz centralnih sredstev,

— pripravljenost DS enote, da 
vloži več svojih sredstev v cen
tralna sredstva,

— zunanji objektivni pogoji, 
ki narekujejo obvezo investicije, 
čeprav niso izpolnjeni pogoji po 
prejšnjih točkah, kar velja zla
sti za nerazvita območja.

Te temeljne statutarne in de
litvene določbe bomo morali spo
štovati tudi v novih pogojih 
skupne naložbe, ki bi jo lahko 
imenovali »množična« skupna na
ložba sredstev.

V dosedanjih razpravah in raz
mišljanjih o nadaljnjem precizi
ranju medsebojnih odnosov ob 
pogojih »množične« skupne na
ložbe sredstev v centralna sred
stva so se pojavila tri bistvena 
vprašanja:

1. kaj bo z dosedanjim enotnim 
načinom obveznega oblikovanja 
skladov na podlagi določenega 
odstotka ČRC,

2. kako se bodo vračala za po
samezne objekte sredstva:

a) enoti, ki jih je prispevala 
po pogodbi o skupni naložbi,

b) matičnemu podjetju,
3. kako se bo oblikovala no

tranja najemnina za poslovne 
prostore, ki bodo ostali v osnov
nih sredstvih matičnega podjet
ja in jih bo »Investa« dajala v 
notranji najem enotam, upravi
čenim po teritorialnem principu.

Ad 1. Določen odstotek CRC 
naj bi ostal še naprej.

Nova oblika medsebojnih od
nosov na podlagi »množične« 
skupne naložbe sredstev na no
ben način ne narekuje, da bi mo
rali odpraviti določen odstotek 
CRC, kot enoten imenovalec za 
medsebojno primerjavo poslov
nih enot glede dobrega gospo
darjenja in hkrati kot podlago 
za obvezno oblikovanje lastnih 
skladov in centralnih skladov.

V prejšnjem okvirnem pravil
niku je bil določen minimalni od
stotek za sklade, ki naj bi ob
vezoval enote za gospodarno ob
likovanje skladov. Izkazalo se pa 
je, da so bile v teh pogojih v 
ugodnejšem položaju enote, ki 
so več potrošile v materialnih 
stroških. Zaradi tega je v izčrpni 
analizi in s primerjavami za dalj
še razdobje dokazal direktor PE 
Polje, Černe Stane, da je za pra
vičnejše in enakopravnejše med
sebojne odnose najprimernejše, 
če se postavi kot podlaga za ob

vezno formiranje skladov dolo
čen odstotek CRC —• čiste razli
ke v ceni. Čista razlika v ceni je 
razlika v ceni po odbitku pro
metnega davka. Po okvirnem 
pravilniku o delitvi dohodka ni 
navedena višina odstotka ČRC, 
pač pa je določeno, da to višino 
sprejme CDS podjetja pri spre
jemanju plana za naslednje le
to ter naj bi bil praviloma enak 
za vse enote, vendar ne v škodo 
osebnih dohodkov po delu.

Odstotek CRC je bil prvič spre
jet v planu za leto 1966, in sicer 
14 odstotkov za detajlni promet, 
12 odstotkov za detajlni in en- 
gro promet, ter 10 odstotkov za 
engro promet. Doslej še ni bil 
spremenjen. Pripomniti pa mo
ramo, da sta v tem odstotku že 
zajeta tudi 2 odstotka za obliko
vanje sredstev za osebne dohod
ke po uspehu podjetja kot celo- 
te.

V zvezi z novimi odnosi je bil 
postavljen pomislek, da bo mo
rala enota sedaj po dveh smereh 
odvajati sredstva za sklade, in 
sicer neposredno potom določe
nega odstotka CRC, posredno pa 
prek notranje najemnine, ki jo 
bo plačevala matičnemu podjet
ju-Ta pomislek bo treba upošte
vati pri kalkulaciji notranje na
jemnine, ki bi morala biti taka, 
da ne bi v ničemer rušila dose
danjih načel in odnosov ter po
gojev enot za gospodarjenje, na 
podlagi enotnega imenovalca, to 
je določenega odstotka CRC.

Ce bomo pustili dosedanje od
nose na podlagi ČRC kot čvrst 
temelj, nespremenjene — bomo 
imeli hkrati možnost ugotavljati, 
ali bo notranja najemnina za 
novi objekt še gospodarsko 
opravičljiva ali ne. Ce bo notra
nja najemnina previsoka, bo eno
ta odklonila tak lokal. S tem pa 
bo hkrati tisti, ki programira in
vesticijo oziroma CDS, ki bo o 
njej odločal, postavljen v odgo
voren položaj, da poprej vse
stransko in objektivno prouči 
ekonomičnost naložbe in priča
kovano rentabilnost objekta, pre
den se odloči za gradnjo, kar je 
itak dolžan storiti po 9. členu 
okvirnega pravilnika o delitvi do
hodka podjetja.

Ad 2. Vračanje sredstev skup
ne naložbe

V tem članku ne bi mogli še 
razpravljati o konkretnih števil
kah, o konkretnih odstotkih in 
o konkretnih rokih vračanja, ker 
za to še ni potrebnih podatkov. 
Lahko pa začnemo razpravo o 
enotnih in čvrstih izhodiščih za 
čimboljšo rešitev tega vprašanja.

Dokler ne bomo spremenili 
statuta, bomo morali upoštevati 
njegove sedanje določbe. Te do
ločbe pa so:

»Način vračanja se uredi s po
godbo, roki in drugi pogoji vra
čanja 'pa ne smejo ovirati enote 
pri njenem rednem razvoju.

Povečani uspeh poslovanja, do
sežen s skupno naložbo sredstev, 
se sorazmerno upošteva in obra
čuna tudi enotam, ki so s skup
no naložbo omogočile ta uspeh.«

Statut torej zagotavlja enoti 
redni razvoj ter enota ne sme 
biti toliko obremenjena, da bi 
stagnirala ali zaostajala zaradi 
preostrih pogojev vračanja, ozi
roma v našem primeru zaradi 
previsoke notranje najemnine.

Enote pa, ki so svoja sredstva 
vložile potom skupne naložbe v

drug objekt, imajo pravico, da 
so na podlagi sredstev svojega 
prejšnjega vloženega dela udele
žene tudi na uspehu objekta, 
zgrajenega delno tudi iz njiho
vih sredstev.

Kako se bo urejalo vračanje 
sredstev skupne naložbe, je v ne
posredni odvisnosti od višine no
tranje najemnine za novi objekt. 
Ta ne sme biti previsoka za na
jemnika, ker bi bil ta sicer lahko 
že prizadet pri rednem obliko
vanju obveznih skladov po dolo
čenem odstotku CRC.

Prav tako pa najemnina ne 
sme biti prenizka, ker bo sicer 
odpadla stimulacija za skupno 
naložbo sredstev.

Ta stimulacija pa naj bi bila 
v tem, da bi enota dobila svoja 
sredstva vrnjena v primernem 
roku z obrestmi, ki naj bi bile 
praviloma višje, kot so bančne 
obresti.

Določen del teh obresti pa bi 
se moral po nekem primernem 
ključu razporediti na del oseb
nih dohodkov po uspehu podjet
ja kot celote, in to poleg tistih 
2 odstotkov CRC.

Mogoče je res še preuranjeno 
razpravljati o podrobnostih gle
de notranjega vračanja, dokler 
nam niso znani podatki tako v 
odnosih med podjetjem in eno
tami, kot v odnosih med pod; 
jetjem in bankami. Zato naj bi 
bila naslednja razmišljanja le 
začetek razpravljanja o pogojih 
in rokih vračanja sredstev skup
ne naložbe.

Možni bi bili n. pr. dve varian
ti:

1. varianta:
Istočasno vračanje sredstev:
a) centralnim skladom podjet

ja z eventualnimi daljšimi roki 
vračanja in manjšimi obrestmi,

b) skladom enot s krajšimi ro
ki vračanja in višjimi obrestmi, 
zaradi stimulacije skupne nalož
be,

c) ko bi bila vsa vložena sred
stva z obrestmi vrnjena v cen
tralna sredstva in vrnjena vsem 
enotam, bi od nadaljnjega pri
padajočega dela najemnine par- 
ticipirala 50 odstotkov podjetje, 
50 odstotkov enota,

č) enota, ki bi imela objekt v 
najemu, bi za svoja vložena sred
stva imela pravico do enakih po
gojev vračanja, s tem da bi se 
ji za ta del lahko zniževala na
jemnina, ali pa bi ji ločeno vra
čali vložena sredstva, ne da bi 
jih pobotali z najemnino.

2. varianta:
Postopno vračanje sredstev:
a) najprej bi se v celoti vrnila 

sredstva, ki so jih vložile v ob
jekt enote, in sicer s krajšimi 
plačilnimi roki in višjimi obrest
mi, zaradi stimulacije,

b) ko bi bila sredstva skupne 
naložbe za posamezni objekt eno
tam v celoti vrnjena hkrati z ob
restmi, bi se šele pričelo vračanje 
sredstev in obresti v centralna 
sredstva,

c) ko bi bile v celoti poravna
ne obveznosti po pogodbah o 
skupni naložbi sredstev enot in 
hkrati poravnane obveznosti do 
centralnih sredstev, bi iz nadalj
nje najemnine pripadal določen 
del 50 odstotkov enotam ter 50 
odstotkov podjetju,

č) enako kot pri prvi varianti.
Priznati moram, da se s tem 

v zvezi odpre vrsta problemov 
finančno tehnične narave, zaradi
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katerih mogoče niti ena niti dru
ga varianta ne bosta v nakazani 
obliki izvedljivi. To tudi ni na
men tega sestavka, pač pa naj 
bi ti predlogi služili za nadalj
nje razmišljanje o čimbolj pra
vični ureditvi te zadeve. Seveda 
bo treba pri konkretnem ureja
nju pogojev in rokov vračanja 
hkrati upoštevati tudi odnose 
podjetja do banke.

Ad 3. Oblikovanje notranje na
jemnine

Za oblikovanje notranje najem
nine za objekte, ki bodo v osnov- 
nih sredstvih matičnega podjet
ja in ki bodo zgrajeni iz bančnih 
sredstev ter sredstev podjetja 
kot celote ter sredstev enot po 
pogodbah o skupni naložbi sred
stev, bo treba določiti okvirne 
Pogoje za kalkulacijo oziroma iz
račun najemnine.

Pri teh pogojih bo treba upo
števati zlasti:

a) družbene obveznosti
— amortizacijo,
— vzdrževanje,
— obresti na poslovni sklad,
b) obveznosti do banke po kre

ditnih pogodbah,
c) obveznosti do enot po po

godbah o skupni naložbi sred
stev,

č). obveznosti do matičnega 
podjetja, glede na vložena cen
tralna sredstva,

d) režijo »Investe«,
e) morebitne druge obveznosti 

ali stroške.
Pri oblikovanju najemnine bo 

hkrati treba delno usklajati na
jemnino za poslovne prostore z 
najemninami za enake poslovne 
prostore stanovanjskega podjet
ja, kolikor bo to izvedljivo. No
tranja najemnina naj bi bila po 
možnosti nekoliko nižja, zato da 
ne bi v ničemer prizadela enote 
pri njenem rednem gospodarje
nju in pri njenih rednih obvezno
stih za osebne dohodke po delu 
in hkrati za ustvarjanje skladov 
po določenem odstotku ČRC. 
Enota bi morala biti dejansko v 
približno enakem ali celo neko
liko boljšem položaju, kot če bi 
se odločala, ali bo vzela lokal 
v najem pri stanovanjskem pod
jetju. Tak lokal bo enota vzela 
v najem le, če bo poprej ugoto
vila, da ji bo ustvarjeni promet 
zagotavljal, da bo lahko plačala 
najemnino in vse druge stroške 
ter da bo imela primerno mož
nost za ustvarjanje stimulativ
nih osebnih dohodkov po delu 
in za izpolnitev obveznosti do 
skladov, če bo z notranjo najem
nino prišla celo v nekoliko ugod
nejši položaj, potem smo ji za
gotovili nadaljnji razvoj.

Pri tej primerjavi pa bi mo
rali vzeti kot podlago celotno 
najemnino — ne da bi jo poprej 
kompenzirali ali znižali za tisti 
del, ki pripada enoti kot povra
čilo njenih sredstev iz skupne 
naložbe. Do teh sredstev ima ta 
enota enako pravico kot vse dru
ge enote, ko pa so ji sredstva iz 
skupne naložbe po pogodbi vr
njena, teče najemnina naprej, ne
zmanjšana, vendar ima enota še 
vedno pravico do določene na
daljnje participacije, če upošte
vamo točko c) obeh variant, na
vedenih v prejšnjem poglavju.

Problem previsoke notranje na
jemnine se bo lahko delno urejal 
s tem, da se obveznosti do ma
tičnega podjetja spreminjajo na 
daljše roke vračanja in na nižje 
obresti oziroma na siceršnje 
ugodnejše pogoje za najemnika.

Pri tem bo treba upoštevati 
primerjavo notranje najemnine 
z najemninami stanovanjskega 
podjetja za podobne nove objek
te. če bodo vsi podatki dokazo

vali, da enota zaradi objektivnih 
vzrokov ne more biti obremenje
na s previsoko najemnino, je 
prav, da prevzame del rizika na
se matično podjetje, ki se je od
ločilo za tako gradnjo in ki je 
moralo predvideti mogoče tu
di le začasno manjšo rentabilnost 
posameznega objekta, ki pa v 
takem primeru ne sme bremeniti 
izključno enote.

Težji pa bodo primeri, ko bi 
lahko očitali kolektivu blagovni
ce ali prodajalne slabo organiza
cijo dela in druge pomanjkljivo

sti pri delu, ki naj bi povzroča
le slab promet in slab dohodek. 
Za take primere pa najemni od
nos ne bi mogel biti zaščiten v 
nedolged, ker bi bile s tem sicer 
oškodovane druge enote, ki so v 
objekt vložile svoja sredstva. 
Spori o teh primerih bi se ver
jetno reševali pred notranjo ar
bitražo, po statutu podjetja. Prav 
bi pa bilo, da bi poprej sprejeli 
podrobnejše kriterije za presojo, 
ali je slab promet in dohodek 
posledica objektivnih okolnosti, 
ali pa slabega dela kolektiva.

V tem sestavku nakazane mi
sli naj bi služile le za razpravo 
o možnostih poštene medseboj
ne ureditve odnosov, ki jih je 
nakazal CDS na zasedanju dne 
30. 10. 1968. Kolikor bi bili po
samezni predlogi neprimerni ali 
težko izvedljivi, bo treba seveda 
poiskati boljše variante. Pri tem 
pa seveda ne bi smeli odstopa
ti od temeljnih načel statuta, na 
način, ki bi povzročal deforma
cijo dobrih medsebojnih odno
sov.

M.R.

LEGENDft* Ui

Zfl LETO

Finančni plan realizacije za le
to 1969 znaša za podjetje kot ce
loto 700 milij. dinarjev. V letu 
1968 je znašal 651 milij. dinarjev, 
torej predstavlja povečanje za 
7,9 odstotka. Finančni plan reali
zacije je grafično prikazan v mi
lij. dinarjev posamezno po po
slovnih enotah in organizacijski 
enoti Mercator.

Finančni plan podjetja kot ce

lota ni spremenjen, vendar pa je 
opaziti pri nekaterih poslovnih 
enotah v primerjavi z letom 1968 
tudi spremembe, katere so nasta
le predvsem zaradi odvzema po
slovalnic od KZ, ali pa na novo 
odprtih poslovalnic (samopo
strežnih rgovin), katere so začele 
poslovati konec tega leta. V letu 
1968 je bilo med letom ukinjeno 
ali odvzeto (od KZ) vključno z

mesecem novembrom 25 poslo
valnic. Najbolj prizadete so bile 
enote Litija, Hrana in Jelka. Na 
novo odprtih je bilo 5 samopo
strežnih trgovin z bifeji, 1 samo
postrežna trgovina z bifejem in 
mesnico, 1 mesnica in bife, 1 bla
govnica ter dve klasični trgovini. 
Vse to navajamo v ilustracijo 
sprememb glede na plan za leto 
1969. (Nadalj. na 8. str.)
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Samoupravljanje po ustavi 
in temeljnem zakonu o podjetjih

Na seminarju za člane CUO in CDS, ki je bil v Dolenjskih Topli
cah 29. in 30. oktobra 1968, je tovariš Anton Zupan, sodelavec DU 
»Boris Kidrič« v Ljubljani, podal uvodno besedo k temi: »Samouprav
ljanje po ustavi in temeljnem zakonu o podjetjih«.

O temi, ki jo danes obravnava
mo, smo z nekaterimi od vas že 
razpravljali na seminarju v Pod
vinu na Gorenjskem, v Gornjem 
gradu in že dvakrat tu v Dolenj
skih Toplicah. Mnogi od vas ste 
pa že tudi sami priobčevali se
stavke v vašem glasilu »Merca
tor« in ste tam in drugod pisme
no in ustno obravnavali »samo
upravljanje«.

Menim, da ne bi bilo potrebno, 
da v tem uvodnem referatu ob
ravnavamo konkretne oblike or
ganizacije vašega samoupravne
ga sistema, temveč da bi te pro
bleme prepustili razgovoru. Naše 
uvodno razglabljanje pa naj bi 
predvsem vodilo k spoznanju, da 
je vaš centralni delavski svet in 
upravni odbor dolžan, da z de
lavskimi sveti poslovnih enot in 
z drugimi organi upravljanja v 
podjetju poskuša izvesti dogovor, 
da se stori vse, da bi se vsi med
sebojni odnosi v kolektivu pod
jetja utrdili tako pravilno, da bi 
omogočali resnično zavzetost vsa
kega člana kolektivov v tem, da 
se samoupravna načela ustave in 
zakona čimbolj pravilno izvajajo.

Da pa bi to bilo tudi uresniče
no, je tudi potrebno, da se vsi 
posamezniki, člani delavskega 
sveta in upravnega odbora ter 
drugih organov in ne glede na 
položaj in funkcije posameznika, 
res potrudijo, da se analizirajo 
in postopoma odstranjujejo vsa 
tista nasprotja, ki izvajanje sa
moupravljanja ovirajo.

Proces popolnega oživotvorje- 
nja »samoupravljanja« z vsemi 
načeli, ki jih določa ustava, je 
torej daljši proces. Ta proces pa 
sproti in tudi že danes prinaša 
vidne uspehe na področju naših 
samoupravnih odnosov. V tem 
procesu smo nedvomno danes 
že precej globoko, o čemer nam 
priča dnevna stvarnost in to ve
lja tudi za take odnose v vašem 
podjetju. Da je načelo samo
upravljanja stvarnost in temelj 
našega socialističnega procesa za 
v bodoče, nam priča ne samo 
vsebina obrazloženih stališč, ki 
jih zavzemajo skupščinski organi 
vseh stopenj pri sprejemanju do
ločil vsakovrstnih zakonov, ker 
v njih dosledno zavarujejo tudi 
samoupravna načela. Družbena 
uveljavitev samoupravljanja pa 
se kaže predvsem tudi v tem, da 
je naš delovni človek ta načela

(Nadaljevanje s 7. strani)
FINANČNI PLAN ZA LETO 1969

V predvidenem planu za leto 
1969 pa moramo upoštevati tudi 
novogradnje, adaptacije že obsto
ječih in predvidenih ukinjenih 
poslovalnic ter nove integraci
je. Po perspektivnem planu inve
sticij se predvideva precej novih 
samopostrežnih trgovin, kakor 
tudi adaptiranja raznih klasičnih 
trgovin, ki so nujno potrebne ob
novitve. Vse te spremembe pa v 
planu za leto 1969 ne bodo bistve
no vplivale, ker je predvidena do
graditev večine samopostrežnih 
trgovin konec leta.

Vsa podrobnejša pojasnila v 
zvezi z delitvijo dohodka, zapo
slenostjo itd. za leto 1969 bomo 
naknadno objavili v naslednji šte
vilka časopisa »Mercator«. (H.K.)

že zavestno sprejel in da tudi do
sledno terja izvajanje samouprav
nih načel. To pričakuje takrat, 
ko gre za oblastno ukrepanje pri
stojnih državnih organov ali pa, 
ko gre za delo in ukrepanje sa
moupravnih organov delovnih or
ganizacij.

Z izvajanjem načel samouprav
ljanja naj bi dosegli tudi družbe- 
no-gospodarske učinke. Tako naj 
bi ustvarili večjo delovno voljo 
in prizadevnost delavcev za več
jo storilnost, boljšo kvaliteto, ce
nenost storitev itd. ter tako 
mnogo onega, kar je potrebno za 
izvajanje naše gospodarske re
forme. Drugačnega smotra samo
upravljanja ne more biti. Na
sprotje pravim učinkom »samo
upravljanja« bi bilo, da bi se to 
izvajanje izrodilo v birokracijo, 
da bi povzročalo brezplodno za
mujanje delovnega časa, da bi 
morda napačno pojmovanje sa
mouprave imelo za posledico za
vračanje avtoritete oseb, ki so 
po predpisih samoupravnih ak
tov postavljene na ta ali oni nad- 
drejeni službeni položaj. Prav ta
ko ne bi bilo pravilno, če se pri 
naših delovnih nalogah ne bi do
sledno zavedali, da imajo vsi, ki 
so pooblaščeni, naredbodajno 
pravico in dolžnost dajati napot
ke za delo itd. Vsako napačno 
pojmovanje samoupravnih načel 
bi bilo nasprotno stremljenju za 
izpeljavo gospodarske reforme in 
bi kršilo samoupravna načela 
družbene reforme.

Dolžnost vas članov centralne
ga delavskega sveta in upravnega 
odbora pa vendar ostaja še na
prej, da sami s svojim delom, ka
kor tudi z delom vseh članov de
lavskih svetov poslovnih enot in 
drugih organov upravljanja do
segate še vse večji napredek v 
pravilnem razvoju samoupravlja
nja. Ta dolžnost vas še posebej 
zadeva zato, ker ste člani najviš
jega organa upravljanja pri tako 
velikem podjetju, kot je Merca
tor. Saj to podjetje zaposluje ob
sežno število delavcev upravljav
cev, od katerih jih je pretežna ve
čina v kolektivih poslovnih enot 
izven Ljubljane in širom po Slo
veniji. Zato se je treba zavedati 
še posebne vrednosti, kadar pra
vilno samoupravljavsko vzdušje 
širite v zavest tako številnih ko
lektivov vaših delovnih enot in še 
posebno, če so te iz krajev, v ka
terih morda taka zavednost iz 
objektivnih razlogov ni še dovolj 
velika. Pomisliti je tudi, da so va
še besede direktivne in učinkovi
te in da se o njih razpravlja tu
di pozneje.

Načela samoupravljanja pred
postavljajo izvajanje odnosov hu
manizma, demokracije, spoštova
nja osebnosti delovnega človeka 
itd. Ta načela omogočajo tudi 
skupno samoupravno zamisel, ka
ko ustvariti najboljše medseboj
ne delovne odnose v posebnih si
tuacijah. Poleg tega po načelih 
samoupravljanja lahko v okviru 
vašega podjetja izvajate tudi svo
bodno gospodarsko politiko in 
potrebno ukrepate tako v podjet
ju kot celoti, kakor to lahko de
lajo tudi pcsiovne enote v okviru 
svojih samostojnih pravic, ka
kor so dogovorjene v internih

aktih. Vaše samoupravno gospo
darjenje kaže v malem sliko 
družbenega koncepta, ki obstaja 
v našem splošnem socialističnem 
razvoju glede gospodarjenja z 
družbenimi sredstvi. Tak naš so
cialistični razvoj pa je dokazano 
perspektiven.

Znano je in vsi smo tega mne
nja, da teh dosedanjih socialistič
nih dosežkov pri nas v Jugoslavi
ji nočemo zamenjati z družbeni
mi in gospodarskimi koncepti, ki 
se poskušajo diktirati od zunaj. 
To je prišlo jasno do izraza, da 
namreč vztrajamo na dosedanjih 
dosežkih našega socialističnega 
razvoja, že v prvih dneh češkoslo
vaških dogodkov in nam je vsak 
dan jasneje, čeprav se o teh sta
liščih do podrobnosti polemizira 
ter tudi resno obravnava in jih 
analizira. Tak sklep smo zapisali 
celo na naš prapor domovinske 
obrambne vojne za borbeni odpor, 
če bi nam kdo z vzhoda ali zaho
da skušal onemogočiti našo pot.

Odgovornost za resno spo
štovanje in poglabljanje naših 
samoupravnih pridobitev je zato 
iz teh vidikov še večja dolžnost 
vseh upravljavcev, tako onih iz 
malih kolektivov, kot onih iz več
jih delovnih skupnosti. Odgovor
nost organov večjih organizacij, 
takih kot je vaša, pa je še toliko 
večja, če bi vaši organi z dopu
ščanjem napačnega izvajanja sa
moupravnih načel omogočali na
pačna pojmovanja v našem druž
benem sistemu. Saj bi nasprotnik 
nezrele razmere v večjem podjet
ju lahko učinkovitejše izrabljal

za propagandne klevete proti na
ši socialistični stvarnosti kot v 
primeru pojavov nezrelosti v ne
kem malem nepomembnem pod
jetju.

Kakor je torej resna dolžnost 
organov samoupravljanja ustva
riti pravo zavzetost vseh članov 
kolektivov podjetja za upošteva
nje samoupravnih načel pri izva
janju naše gospodarske in druž
bene reforme, tako je potrebno, 
da v tej smeri v podjetju deluje
jo z osebnim zgledom in prepri
čevanjem vodstva sindikalnih in 
drugih vaših družbenih organiza
cij. Upravna vodstva podjetja pa 
so dolžna tem organizacijam 
omogočati njihovo plodno delo.

Pri tem sem samo nakazal one 
faktorje, ki jih morate imeti tudi 
v vašem podjetju vsak čas pred 
očmi, da bi delovni odnosi šli še 
naprej v nenehno poglabljanje 
samoupravljanja. Za tako po
glabljanje imate še posebne pogo
je v dejstvu, da so vaši interni 
akti, statut, pravilniki in poslov
niki tako dobro izdelani, in kar 
je še važnejše, izročeni v osebno 
porabo vsakemu delavcu, da so 
konkretizirani na vse razmere v 
podjetju in da jih tudi vsak čas 
po potrebi dopolnjujete ali kaka 
določila po predpisanem postop
ku spreminjate. S tem se sleher
nemu članu podjetja lahko 
ustvarja zaupanje v pravilnost 
dela organov in posameznih služb 
in se samoupravne zamisli delav
cev podjetja lažje uveljavljajo 
kot konstruktivne in sprejemlji
ve.

RAZPRAVA DIREKTORJA RAZVOJNO-PLANSKEGA SEKTORJA 
TOV. STANETA VRHOVCA

0 združevanju sredstev za investicije
(S seminarja za člane CDS)
Današnja tema na seminarju 

CDS je posledica stanja, v kate
rem je celotna slovenska trgovi
na. Akutnost te problematike nuj
no zahteva od vseh trgovskih, pa 
tudi proizvodnih organizacij, da 
svoj bodoči koncept razvoja pri
lagodijo realnim ekonomskim 
možnostim, ki na tržišču vladajo 
ter predpisom naše pozitivne za
konodaje, ki urejujejo odnose v 
blagovnem prometu. Akumulaci
ja, ki jo trgovina ustvarja, nika
kor ne zadošča za normalno raz
širjeno reprodukcijo — za sklad
no pokrivanje potreb potrošnikov 
v novih stanovanjskih soseskah. 
Imamo pa dokaj živahno aktiv
nost v izgradnji novih stanovanj
skih kapacitet. To živahno aktiv
nost občutimo povsod, tako v 
vlaganju družbenih sredstev v 
izgradnjo novih stanovanj, kakor 
tudi dokajšnjo aktivnost v pri
vatni gradnji in udeležbi gospo
darski organizaciji pri razširitvi 
novih stanovanjskih prostorov. 
Ta razkorak med vlaganjem sred
stev v stanovanjsko izgradnjo in 
možnostmi trgovine v organizira
nju zadovoljive vsakodnevne pre
skrbe občanov se vedno bolj ob
čuti. Zaradi takega razkoraka tr
govina ne more zadovoliivo 
opravljati svoje družbene funkci
je. Ne smemo si delati utvar, da 
se bo situacija v bližnji prihod
nosti bistveno spremenila. Zato 
obstaja trenutna možnost pove
čanja obstoječe trgovske mreže 
le v smotrni naložbi vseh lastnih 
skladov ter v zelo odgovornem 
gospodarjenju z vsemi drugimi fi
nančnimi viri. Že dolgo je znano, 
da velik del slovenske trgovine 
ne razpolaga z zadostnim lastnim 
obratnim kapitalom, ki vsekakor 
— in to vedno bolj — hromi po

slovnost trgovine. Zato bomo mo
rali ob vsakoletni delitvi tudi te
mu vprašanju posvetiti vso po
zornost.

Pri izvajanju programa vsako
letnih investicij se moramo dr
žati načela, da nalagamo kapital 
le v objekte, ki po svoji lokaciji 
predstavljajo najrentabilnejše na
ložbe. To še predvsem zaradi te
ga, ker kapital, pa najsi bo bančni 
ali lastni, postaja vedno dražji in 
je njegova cena ob dosedanjih 
kreditnih pogojih še komaj do
stopna živilski trgovini. Naša 
kreditna banka v Ljubljani, prav 
tako pa tudi ostale banke v Slo
veniji, sicer nudijo določene kre
dite trgovini, vendar samo v ok
viru sistema vračanja lastnih 
sredstev pri banki. S takim na
činom, ki je trenutno edino mo
žen, pa se pred celotno naše pod
jetje pota vi j a nujnost združeva
nja sredstev za razširjeno repro
dukcijo. Samo na ta način je 
možno zagotoviti permanentno 
zadovoljivo dinamiko rasti pod
jetja kot celote. Ta interes po 
združevanju sredstev pri nas ob
staja tako pri poslovnih enotah, 
kakor tudi pri obratnih enotah, 
ker pri večanju prodajnih kapa
citet se veča tudi plasman proiz
vodnje naših obratnih enot. Zato 
ta skupni interes zelo odgovorno 
postavlja pred vse nas veliko od
govornost pri investicijskih vla
ganjih ter solidarnost pri ustvar
janju investicijskih virov. Isto
časno pa daje tako enoten sistem 
izvajanja razširjene reprodukci
je solidno perspektivo razvoja ce
lotnega podjetja in končno tudi 
edino realno možnost ob upošte
vanju pogojev in možnosti, ki 
jih trenutno podjetje kot celota 
ima.
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Pred dvajsetletnico našega podjetja
MODERNIZACIJA IN NAGLO 

POVEČANJE ŠTEVILA 
TRGOVSKIH LOKALOV

NASTANEK PODJETJA

Leta 1949 je bilo v Ljubljani 
ustanovljeno trgovsko podjetje 
»Živila«. Ob ustanovitvi je podjet
je pričelo delati s skromnimi 
sredstvi in samo z 18 zaposleni
mi. Različne so bile težave in šte
vilni uspehi, ki jih je podjetje 
prehodilo na svoji razvojni poti 
do danes. Pri tem se je podjetje 
širilo predvsem na podlagi last
nih sredstev in solidarnosti celot
nega kolektiva. Zato pa je bilo 
treba marsikdaj prezreti osebne 
potrebe članov kolektiva. Prvi po
membni korak na tržišču je pod-

V zadnjem času so imeli člani 
samoupravljanja našega podjetja 
in PE v pretresu perspektivni 
program investicijske graditve 
in njeno finansiranje. Soglasno 
sprejetje tega plana je ena od ze
lo pomembnih odločitev delav
skih svetov enot našega podjetja. 
Sedaj lahko postopoma prične
mo z realizacijo postavljenega 
plana, toda če hočemo stvari po
staviti na čisto, kot temu pravi
mo, moramo najprej in to takoj 
postaviti finančne odnose med 
enotami na ekonomske principe.

Po sklepu CDS bodo v bodoče 
novi lokali dani PE v uporabo z 
najemno pogodbo. To je pravil
no, ker se objekti gradijo iz skup
nih sredstev. Prav zaradi najem
nine me je že več tovarišev spra
ševalo, kaj mislim o višini na
jemnine za m2. Razumljivo je, da 
nimam pravice določati višino 
najemnine za lokale, grajene iz 
skupnih naložb, toda prepričan 
sem, da bodo morale komisije in 
CDS podjetja pri končni odločit
vi o višini najemnine upoštevati 
naslednje.

1. Temeljito preštudirati in 
analizirati delitev dohodka (mi
nimalna rentabilnost je v delitvi 
dohodka že postavljena, to je 
12 % čista razlika v ceni je po 
obstoječi notranji zakonodaji ob
vezna).

2. Potrebno bo sestaviti poslov
nik za vzdrževanje poslovnih ob
jektov, ki so zgrajeni iz skupnih 
sredstev.

3. Določiti, kdo naj vzdržuje 
— kdo naj plača tekoče investicij
sko vzdrževanje poslovnih objek
tov. Verjetno bi kazalo, da to 
opravlja enota, ker je pač nepo
sredno zainteresirana; da je ob
jekt v redu vzdrževan. Primerno 
bi tudi bilo, da se postavi kon
trolna služba za kontrolo, kako 
se vzdržujejo poslovni objekti.

4. Glede naložbe in črpanja vi
rov za investicijsko izgradnjo je 
nujno potrebno uvesti kontoko- 
rent za vsako enoto posebej, tako 
za pasivni kakor za aktivni saldo. 
To naj istočasno služi za obračun 
obresti, pasivnih in aktivnih.

5. Določiti obrestno mero, kate
ra naj bi bila načeloma enaka za 
pasivne in aktivne salde, vendar 
po potrebi bi se lahko tudi spre

jetje lahko napravilo šele s spro
stitvijo v živilski industriji. Od 
tedaj pa je nenehno širilo asorti
ment svojega blaga. Zaupanje 
med kupcem in prodajalcem, pri
sotnost in odkritosrčnost v po
slovnem sodelovanju, to je bila 
osnova, na kateri je kolektiv gra
dil svojo trgovsko hišo.

V letu 1961 je zajel proces inte
gracije tudi podjetje Mercator. 
Podjetju se je pripojilo 16 samo
stojnih trgovskih podjetij, pa tu
di Tovarna mesnih izdelkov, Hla
dilnica, EMBA in Investa v Ljub
ljani. Tako je nastalo podjetje, ki 
je eno izmed naj večjih trgovskih 
podjetij živilske stroke v Jugo
slaviji.

Podjetja, ki so se pripojila, so 
dobila status enot s svojimi sa
moupravnimi organi, pravicami

minjale, razumljivo s sklepi CDS 
in DS.

6. Določiti, kam naj se stekajo 
obresti od skupnih naložb.

7. Glede na to, da so lokali 
skupna lastnina, bi prišlo v kal
kulacijo za določitev najemnine 
naslednje:

a) amortizacija objekta,
b) obresti od vloženih sredstev 

enot (skupna sredstva),
c) obresti od morebitnih banč

nih in drueih kreditov,
č) stroški zavarovanja poslov

nega objekta,
d) morebitni druci nepredvide

ni stroški (takse, davki na zem
ljišča in podobno).

8. Kaj storiti, če objekt ni ren
tabilen. Tu lahko pastaneta dva
momenta •

a) objekt je zgrajen za nekaj 
let nanrei. kar nraktmno oomeni, 
da bo nekaj let nosloval z iz (tu
bo. ne bo prinesel predvidene 
akumulacije, v našem primeru 
12 %, temveč samo 6 %, 8 ali 
10 %.

b) da je objekt v osnovi nepra
vilno in neekonomično zftraien.

Mnenja sem. da bi morale PE 
v takem primeru napraviti teme
ljito analizo za vsak tak objekt 
in predlagati DS oz. CDS v do
končno rešitev. Rešitev ie lahko 
več: začasno znižanie obveznosti 
do skladov. To znižanje lahko tra
ja toliko časa, da se predvideno 
območje lahko dopolni ali celo 
spremeni predmet poslovanja, in 
če ne vre drugače, naj se objekt 
odnrnda.

9. Vprašanie, kje naj bodo 
sredstva za investiciie naložena, 
menim, da ie najboljše, če so na 
skupnem žiro računu podietia, 
toda treba je organizirati točno 
in ažurno vodenic evidence o sta
nju sredstev za investicije za vsa
ko PE posebej. Pri tem je imeti 
pred očmi. da bomo konkurenč
ni in rentabilni le, če bomo dobro 
gospodarili, torej s čim manjšimi 
sredstvi dosegli čim večji uspeh. 
Čisti medsebojni odnosi, dobro 
naložena sredstva in ekonomično 
poslovanje so temelj za sedanji 
in za nadaljnji razvoj podjetja, 
to je v interesu posameznika, PE, 
podjetja in družbe kot celote in 
kjer smo se dolžni vsi skupaj 
boriti.

in dolžnostmi, ki so določene v 
statutu podjetja. Zato lahko 
označimo podjetje po strukturi 
za ekonomsko, poslovno in orga
nizacijsko skupnost samouprav
nih poslovnih, obratnih, ekonom
skih in drugih delovnih enot. In
tegracijski proces ni tako niko
mur vzel samostojnosti, temveč 
je samo racionalno in smotrno 
opredelil področja, kjer je ta sa
mostojnost ekonomsko možna, 
učinkovita in daje delovnim 
skupnostim dovolj realnih možno
sti za resnično samoupravnost, 
predvsem pa zagotavlja nadaljnji 
vsestranski napredek podjetja 
kot celote, posameznih enot in 
utrditev medsebojnih razmerij 
na podlagi smotrne porazdelitve 
dela in visoke, zavestne discipli
ne.

RAZŠIRITEV OSNOVNIH
SREDSTEV — POVEČANA 

REALIZACIJA
Veletrgovina Mercator oskrbu

je z osnovnimi artikli velik del 
slovenskega področja tako z de- 
tajlistično kot grosistično dejav
nostjo. Z grosistično dejavnostjo 
oskrbujejo z artikli podjetja po 
vsej Sloveniji in deloma v SR 
Hrvatski. V detajlistični mreži 
oskrbuje Gorenjsko, del Štajer
ske, celotno ljubljansko kotlino 
ter Notranjsko in Dolenjsko. Na 
celotnem slovenskem teritoriju 
imajo 292 prodajaln, od tega 39 
moderno urejenih samopostrež
nih trgovin in 5 večjih blagovnih 
hiš.

Podjetje je v letu 1953 doseglo 
1 milijardo 400 milijonov starih 
dinarjev realizacije s 47 zaposle
nimi. V letu 1967 je bila letna re
alizacija že 65 milijard 500 milijo
nov starih dinarjev in 2.522 zapo
slenih. Poslovno leto 1968 bodo 
predvidoma zaključili že s pri
bližno 85 milijardami starih di
narjev realizacije.

Dinamiko minulega razvoja 
podjetja lepo ilustrirajo tudi do
seženi povprečni osebni dohodki. 
Leta 1962 je bil povprečen meseč
ni osebni dohodek 31.100 starih 
dinarjev, za leto 1968 pa predvi
devajo, da bo povprečni osebni 
dohodek 102.600 starih dinarjev.

Vrednost osnovnih sredstev 
podjetja je bila v letu 1962, ko se 
je začel proces integracije, 2 mili
jardi 530 milijonov starih dinar
jev, ob koncu leta 1968 pa se je 
vrednost osnovnih sredstev dvig
nila na 7 milijard 600 milijonov 
starih dinarjev. To veliko poveča
nje sredstev je omogočila uspeš
na in obširna reprodukcija, v ka
tero je veletrgovina Mercator vlo
žila vsa razpoložljiva lastna sred
stva, ostali viri za razširjeno re- 
pfodukcijo (sredstva bank in te
ritorialnih družbeno-političnih 
skupnosti) so bila zelo slabo ude
ležena pri takšni razširitvi osnov
nih sredstev.

RAZKORAK MED 
MOŽNOSTMI IN POTREBAMI 

INVESTIRANJA

Kljub takšnim uspehom podjet
ja in povečani ekspanziji na trži
šče pa pri Mercatorju še vedno 
ugotavljajo, da so določena pod
ročja pri nas še nezadostno oskr
bovana z artikli, ki jih naša pro
izvodnja nudi tržišču. Stanovanj
ska izgradnja se je namreč v 
preteklih letih izredno dinamično 
razvijala ob udeležbi sredstev 
bank, gospodarskih organizacij 
in individualnih sredstev. Tako so 
nastale nove in nove stanovanj
ske soseske. Izgraditev prepo
trebnih oskrbovalnih centrov v 
novih naseljih pa je bila prepu
ščena samim trgovskim organiza
cijam, morale so nalagati lastna 
sredstva v nove objekte. Tako do
kaj skromna akumulacija v trgo
vini nikakor ne more v korak z 
dinamično stanovanjsko izgrad
njo in je zato razkorak med po
trebami novo nastalih stanovanj
skih naselij in možnostmi trgovi
ne, da bi organizirala sodobno 
oskrbo teh naselij, vsak dan več
ji.

Kljub težnji, da pokrivajo le 
nujne, normalne potrebe obča
nov, so naleteli na nekatere pro
bleme, zaradi katerih menijo, da 
slovenska trgovina v slovenskem 
gospodarstvu še vedno nima ti
stega mesta, ki bi ji glede na nje
no družbeno funkcijo pripadalo. 
Pravijo, da so prepričani, pa tudi

(Nadaljevanje na 10. strani)

PE »ŠPECERIJA«: »Ste dobro nakupili?« (Iz SP Gregorčičeva 13)

MNENJE DIREKTORJA PE »GRMADA« TOV. JOŽETA RENERJA

0 skupnih naložbah sredstev
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(Nadaljevanje z 9. strani) 
potrošniki sami jih na to opozar
jajo, da je še vrsta možnosti več
jega zajemanja kupne moči do
mačih prebivalcev kakor tudi ino
zemskih kupcev, saj je Slovenija 
vedno bolj zanimiva za turiste. 
Zato menijo, da bi morali v pri
hodnje tudi trgovini omogočiti, 
da razpoložljivo kupno moč zaja
me s tem, da se tudi trgovskim 
podjetjem omogoči najetje spre
jemljivih investicijskih kreditov. 
Takšno kreditiranje bi bilo po 
njihovem mišljenju brez poseb
nega rizika in družbi le v korist.

TRGOVINA NE SME POZNATI 
TERITORIALNIH MEJA

Če hoče trgovina v redu izvaja
ti svojo družbeno funkcijo, ne 
sme poznati meja teritorialnih 
skupnosti, pa naj bodo to občine 
ali republike. Jugoslovansko trži
šče mora biti odprto vsem, ker

modernizirajo trgovske lokale 
prav tako kot v mestih.

ZA ENOTNEJŠE 
OBRAČUNAVANJE 

PROMETNEGA DAVKA

Pri Mercatorju tudi močno ne
godujejo nad novo predvidenim 
obračunavanjem prometnega dav
ka in poplavami različnih stopenj 
obračunavanja. Pri tem menijo, 
da je razumljivo, da pride do ob
jektivnih težav v vsakem razvoj
nem procesu, da pa so tudi taki, 
ki jih zares ne bi bilo treba, in 
navedene spadajo mednje. Tak
šen način obračunavanja povzro
ča namreč v trgovini le nepotreb
no delo in stroške ter jača admi
nistrativni aparat. Pravijo, da so 
prepričani, da se lahko doseže 
enak finančni uspeh z dokaj enot
nejšo obliko obračunavanja, če že 
ne z enotnimi stopnjami, pa vsaj

PE »HRANA«: V obnovljeni prodajalni (Puharjeva ulica) je promet
še večji kot prej

bo le tako omogočena izmenjava 
blaga od področja do področja.
Pri tem ne sme biti važno, kdo 
bo ta blagovni promet opravljal, 
temveč je bistven cilj to, da so 
proizvodne dobrine dostopne sko
raj slehernemu jugoslovanskemu 
občanu. Večina občinskih skup
ščin pri nas je to funkcijo trgo
vine doumela in jo tudi po svo
jih močeh podpirajo, so pa še 
vedno nekatere, ki vsak poseg 
prek meja ene občine v drugo 
ocenjujejo: to podjetje je naše, 
ono pa je tuje. Takšna gledanja 
omogočajo le odlivanje kupne 
moči domačih prebivalcev iz do
mače v drugo občino in zmanjšu
jejo proračunske dohodke, ki bi 
jih ob pametni politiki občine 
lahko zajeli.

Odprt problem trgovinske de
javnosti pri nas je tudi ta, da tr
govska podjetja v prizadevanjih, 
da bi bili lokali dodeljeni trgov
skim organizacijam, niso uspela. 
To so ostale gospodarske organi
zacije že dosegle, trgovina pa je 
zaradi tega že ves čas prizadeta. 
Nenormalno je, da naslov lastni
štva lokala omogoča popolno za
konsko nezaščito trgovske dejav
nosti. Tu so predvsem omenjali 
kmetijske zadruge, ki so se v pre
teklosti ukvarjale tudi s trgovino, 
ker so s profitom te dejavnosti 
hotele pokrivati primanjkljaj v 
kmetijski dejavnosti. Ta problem 
Mercator močno občuti, ker je 
svojo detajlistično dejavnost raz
vil ne le v večjih centrih, temveč 
tudi na vasi, kjer urejujejo in

z zmanjšanjem števila stopenj. 
Menijo, da je zares nenormalno, 
da je na sorazmerno tako majh
nem področju, kot je slovensko, 
toliko različnih cen za posamez
ne artikle. Že v interesu razvoja 
turizma bi bilo, da dosežemo več
jo enotnost.

SKRB ZA ČLOVEKA 
IN STROKOVNOST

Podjetje Mercator skrbi tudi za 
izpopolnjevanje strokovnega ka
dra, tako so samo v zadnjih petih 
letih vložili v strokovno izobraže
vanje svojih delavcev okoli 520 
milijonov starih dinarjev.

Tovariši, s katerimi smo se pri 
Mercatorju pogovarjali, so tudi 
dejali, da vedo, da je bil takšen 
napredek, kakršnega so dosegli, 
možen le ob zavestnem sodelova
nju vsega kolektiva. To dokazuje, 
da je človek s svojim zavestnim 
ravnanjem pomemben faktor vse
ga napredka, zato tudi niso zane
marili pogojev dela in življenja 
članov kolektiva. Tako so iz skla
da skupne porabe dodelili že nad 
500 milijonov starih dinarjev za 
rešitev stanovanjskih problemov 
zaposlenih.

Podjetje ima tudi lastne stro
kovne službe za analizo tržišča in 
druge ter kompleten inženiring, 
ki je za razvoj in delo takšnega 
podjetja, kot je Mercator, nujno 
potreben. Že več let tudi izmenju
jejo izkušnje in kadre z eno iz
med vodilnih švicarskih firm 
»Migros«.

Veletrgovina Mercator bo pr a- bajale na pot«, in smelo ter z za
znavala v prihodnjem letu 20- upanjem v ustvarjalne sile kolek- 
LETNICO SVOJEGA OBSTOJA. tiva in v to, da bo lahko tudi tr- 
Ko se bližajo temu jubileju, me- govina postala enakovredna dru- 
nijo pri Mercatorju, da bodo g im gospodarskim panogam v na- 
kljub ne najboljšim družbenim ši družbi, stopili drugi dvajsetlet- 
pogojem tudi v prihodnje prema- niči svojega obstoja naproti, 
govali težave, ki jim bodo »pri- (Po časopisu »Komunist«)

PE »STANDARD«: Dolenjci pravijo: »Tudi v Novem mestu imamo
,štando’!«

Pogled v preurejeno prodajalno na Bregu 22 v Ljubljani. Dolgo je 
čakala, da je prišla na vrsto, zato pa je temeljito drugačna. S pre
ureditvijo smo odpravili eno najbolj zaostalih prodajaln v središču 
mesta. Delavci v njej z veseljem ugotavljajo občuten porast prometa
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Delo naših pridnih rok se zrcali 
tudi v številnih novih in prenovljenih prodajalnah

Zagotovo vam ni prišlo na mi
ši!, da bi prešteli svoje korake ali 
v kilometrih izmerili pot, ki ste 
jo prehodili v enem tednu, v 
enem letu v svoji prodajalni, ko
liko kilogramov ste prenesli na 
svojih rokah, koliko embalaže 
premetali. Koliko kruha, žemelj 
ste prešteli, naložili mleka v vi
trine. Zagotovo niste delali teh 
»obračunov«. Prav verjetno pa 
ste spremljali številke o dnev
nem, mesečnem in letnem pro
metu in razmišljali o tem. In 
vendar: če bi ne bilo toliko teh 
korakov, toliko in toliko prenese
nih kilogramov, kilometrov pre
hojene poti, skratka, tolikanj s 
trudom opravljenega dela, fizič
nega in intelektualnega, vseh de
lavcev, ki predstavljajo celoto 
podjetja, bi danes ne mogli zapi
sati: letos smo odprli 17 adapti
ranih in nanovo zgrajenih proda
jaln, imeli torej 17 »otvoritev«, 
bolj ali manj slovesnih, pa tudi 
»tihih« in povsem skromnih. Za
res kar lepo število in uspeh!

OTVORITVE NOVIH PRODA
JALN IN ADAPTACIJE

20. I. — Trg Mladinskih delov
nih brigad, Ljubljana, PE HRA
NA — adaptacija

7. II. — Grosuplje — PE HRA
NA — nova samopostrežba in 
bife

7. III. — Metlika — PE MET
LIKA — nova samopostrežba, 
mesnica in bife

29. IV. — Luče — PE JELKA 
— nova samopostrežba

21. VI. — Vevče, Ljubljana — 
PE POLJE — nova samopostrež
ba, mesnica in bife

11. VIL — Novo mesto — PE 
STANDARD — nova blagovnica

9. IX. — Levstikov trg, Ljub
ljana — PE GRMADA — adapta-

9. X. — Tržaška 22, Ljubljana 
— PE EMONA — adaptacija

30. X. — Podutik, Ljubljana — 
PE GRMADA — nova prodajalna 
klasičnega tipa

31. X. — Vrhovci, Ljubljana — 
PE HRANA — nova samopostrež
ba, mesnica in bife

2. XI. — Kranj, PE PRESKR
BA Tržič — nova prodajalna kla
sičnega tipa

9. XI. — Breg 22, Ljubljana — 
PE EMONA — adaptacija

22. XI. -— Celovška c. 62, Ljub
ljana — PE HRANA — adapta
cija

27. XI. — Puharjeva 3, Ljub
ljana — PE GRMADA — adapta
cija

26. XI. — Gregorčičeva 13, 
Ljubljana — PE ŠPECERIJA —

nova samopostrežba, bife in mes
nica

7. XII. — Dolenjska c. 55, Ljub
ljana — PE ROŽNIK — nova 
mesnica

SE
Mercator

7. KIL — Dolenjska c. 55, Ljub
ljana — PE ROŽNIK — nov bife

Podpredsednik centralnega delavskega sveta tov. Vilko Korenčan 
odpira samopostrežbo in bife na Vrhovcih

Priznajmo, dokajšen uspeh! In 
če se ozremo še po številnih gra- 
diliščih, kjer gradijo nove pavi
ljone za naše nove samopostrež
be, mesnice in bifeje, ter po lo
kalih, kjer so v teku adaptacije 
zastarelih prodajaln, ko pričaku
jemo, da bomo do konca leta od
prli vsaj še štiri izmed njih, po
tem je podoba naših prizadevanj 
in uspehov toliko popolnejša.

Morda ste se spraševali, zakaj 
toliko adaptacij, zakaj toliko no
vogradenj ... Kdo pri tem sode
luje s finančnimi sredstvi, ali 
ne nosimo le sami pretežni del 
tega investicijskega bremena. Kaj 
nas vodi v tej investicijski poli
tiki?

Zastarele prodajalne in v njih 
zastarela oprema, nefunkcional
nost prostorov, pomanjkljivosti s 
sanitarnega vidika, težavno poslo
vanje in še in še, kar bi lahko 
našteli, to so poglavitne pomanj
kljivosti, ki jih odpravljamo z 
adaptacijami, širši izbor blaga v 
prodajalnah, higienska ureditev 
prostorov, vabljivejša ureditev 
notranjosti in zunanjosti lokalov, 
olajšanje dela delavcem v proda
jalnah ob tehničnih pripomočkih, 
to so koraki, ki vodijo k napred
nejšemu trgovanju, kulturnejši 
postrežbi, k večjemu prometu v 
prodajalnah...

Pri novih gradnjah je stvar ne
koliko drugačna. Z njimi rešuje
mo problem nezadostne razveja
nosti trgovske mreže, ki je do
kaj zaostala za stanovanjsko iz
gradnjo in ovira hitrejšo menja
vo blaga, učinkovitejšo in hitrej
šo pot dobrin od proizvajalca do 
potrošnika — ob nenehni rasti 
njegovega življenjskega standar
da.

Pa si oglejmo nekaj otvoritev 
prodajaln in prisluhnimo mislim 
in besedam, ki so jih izrekli naši 
sodelavci — delavci v proda j al-
nnh nrmeVtnnti in nntrrvšniki!

Še pogled s strani. Pod samopostrežbo na Vrhovcih je velik, nov parkirni prostor. Gradbena dela in ureditev okolja so veljala preko
130 milijonov starih dinarjev
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Nova samopostrežba na Vrhovcih me je, kako se je kolektiv vživel 
v svoje delo, kako se počuti in 
če jih kaj teži.

Samopostrežbo in bife na Vr
hovcih je odprl podpredsednik 
CDS tov. Vilko Korenčan. Na 
otvoritvi je med drugim dejal: 

»Spet smo se zbrali, da na skro
men način poudarimo eno izmed 
ponovnih letošnjih delovnih 
zmag, ki smo jo napovedali že v

Novem mestu, ob otvoritvi ene 
naj večjih blagovnic naše trgovske 
hiše. Ko odpiramo moderno sa
mopostrežbo in bife na Vrhovcih, 
ne moremo mimo tega, da ne bi 
omenili, da odpiramo v tem ted
nu kar tri nove prodajalne, od 
katerih je ena začela včeraj obra

V delikatesi v SP Vrhovci so posebnost škofjeloške specialitete v ob
liki kmečkega kruha, škofjeloških potic in kipnikov

tovati v Podutiku, tretjo pa bo
mo odprli v soboto v Kranju.

Ko ugotavljamo rezultate na
ših prizadevanj na Vrhovcih in 
se ozremo na naša številna grad
bišča novih samopostrežb po 
Ljubljani in izven nje, lahko 
upravičeno samozavestno trdimo, 
da gradimo prodajalne, ki so teh
nično najsodobneje opremljene, 
skratka take, da resnično pome
nijo prispevek k posodobljenju 
trgovine na Slovenskem.«

Nato je tov. Korenčan navedel 
nekaj podatkov o novem trgov
skem obratu in nadaljeval:

»Od celotne površine 440 m2 od
pade 295 m2 na prodajni prostor 
in 58 m2 na bife s priročno kuhi
njo. V stavbi so še skladišča ter 
še posebej ohlajevalni prostor za 
shranjevanje mesa, sadia in ze
lenjave, posebej med njimi tudi 
komora za globoko hlajenje, na
menjena hrambi mesa. Zares so
dobno opremljen trgovski obrat.

Obrat je veljal preko 140 mili
jonov Sdin, od tega gradbena de
la in ureditev okolja blizu 130 
milijonov Sdin.

Ob tej priložnosti bi se želel 
zahvaliti celotni delovni skupno
sti Mercator, ki daje vso podporo 
organom samoupravljanja pn 
uresničevanju naših investicij
skih načrtov, zahvalil bi se tudi 
vsem sodelavcem Investe, ki to
krat že deluje kot samoupravna 
obratna enota Veletrgovine Mer
cator. Tudi od njihovega prizade
vanja bo odslej vse bolj odvisna 
uspešnost in funkcionalnost no
vih obratov in skuona, specifična 
nota novih trgovskih obratov na
še hiše.

SP Vrhovce je projektiral ing. 
arhitekt Peter Kerševan, sedaj 
član naše delovne skupnosti, OE 
Investa. Objekt je tipizirana iz
vedba, ki smo jo osvojili za naše 
samopostrežbe srednjih kapacitet 
in je podobna SP in bifeju na 
Vevčah, le da ii je arhitekt do
dal nekaj izboljšav.

Obrat ima svoj lasten aaregat, 
ki v primeru izpada električne 
energije iz omrežja oskrbuje hla
dilne naprave z elektriko. Podob
no je poskrbljeno tudi za razsvet
ljavo, za katero se črpa energija 
iz posebnega akumulatorja, ki ta
ko oskrbuje svetlobna telesa z 
električno energijo do 12 ur.«

Dober mesec dni po otvoritvi 
sem obiskala delavce v samopo
strežbi na Vrhovcih. Zanimalo

»Imate kaj težav pri delu?« 
sem jih vprašala. »Ne dosti, pa 
vendar!« je ljubeznivo dejal po
slovodja. »Saj veste, prodajalno 
smo odprli skoraj istočasno, kot 
so obrtniki končali svoja dela: 
seveda smo pričakovali, da bodo 
malenkosti, ki so še ostale, v ne
kaj dneh urejene, vendar temu 
ni tako ...«

»Pogrešam, da za skladiščnim 
prostorom ni napušča. Bil bi do
brodošel pri razkladanju blaga, 
zlasti še, kadar dežuje. Tudi z 
embalažo so težave, ker je ni 
kam dati.«

Milan Kovač, ki dela v mesnici, 
pa je kar našteval:

»Oh, te cevi od centralne, ki vo
dijo pod stropom v mesnici, te 
delajo preglavice, ne meni, am
pak mesu...«

»In čok je tudi tako visok, da 
bi nujno rabil malo odra, da bi 
lažje sekal. Ta odlična mašina 
za mletje bi morala biti privita 
na mizo, da bi čvrsto stala, pre
malo imam kljukic za meso, po
grešam omarice za prvo pomoč 
in seveda tudi kanto za smeti.« 
Všeč mi je bilo, da je bil tako 
iskren in neposreden, prepričana 
sem, da si bo vse, kar potrebuje, 
razen ene izjeme, čim prej pribo
ril.

Beseda je stekla tudi o prome
tu v samopostrežbi. Na dan otvo
ritve, ko je bil izreden obisk, so 
ustvarili 18.500 Ndin prometa, si
cer pa ustvarjajo dnevno od 6 do 
8 tisoč, ob sobotah preko 10 ti
soč in ob nedeljah blizu 3.500 din 
prometa.

Tokrat v središču 
mesta Ljubljane

V Gregorčičevi ulici v Ljub
ljani je nova samopostrežba, bi
fe in mesnica v eni izmed doslej 
najlepših in največjih stanovanj
skih zgradb v Ljubljani. Obsega 
blizu 350 m2 površine, od tega od
pade 125 m2 na prodajni prostor 
v samopostrežbi in mesnici, 85 
kvadratnih metrov na bife. Skla
dišč je blizu 120 m2, od tega 11 
kvadratnih metrov ohlajevalnih 
komor in prostorov.

Vsi prostori tega lokala, bolje 
obeh lokalov, so prijetno urejeni, 
zlasti še bife. Diskretna razsvet-
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Pred našo SP v Gregorčičevi nenehno parkirajo kupci

Ijava, svojevrstna rešitev venti
lacije, originalna svetlobna tele
sa, k vsemu skladne tapete in 
prav take zavese, dajejo lokalu 
nadvse prijetno atmosfero. Arhi- 
tekta-projektanta: ing. arh. Peter 
Kerševan in ing. arh. Matjaž To
mori, nista imela lahkega dela. 
Razpoložljivi prostor je bilo tre

ba smotrno izkoristiti in mu dati 
optimalno funkcionalnost.

Odlična je rešitev z medetažo 
nad delom samopostrežbe in bi
feja, s katero je arhitekt pridobil 
lokalu nadaljnjih 30 m2 funk
cionalnega prostora. Kolikor smo 
se navduševali na Vrhovcih nad 
prijetnim vtisom tamkajšnje sa

SP Gregorčičeva 13: bife iz ptičje perspektive. Degustacija kave 
»Mercator«, alkoholnih pijač Dana in Slovin, tobačnih izdelkov To
bačne tovarne Ljubljana ter prigrizkov in sladic z aspikom in jedilno 
želatino je privabila staro in mlado. Vsi pa so bili enotni v sodbi, 

da sta bife pa tudi samopostrežba prijetna in vabljiva

mopostrežbe, je »Gregorčičeva 
13« kar zasenčila tovrstne dose
danje pridobitve.

Nov lokal vzbuja vsesplošno 
odobravanje prebivalstva iz vrst 
potrošnikov, pa tudi tistih, ki so 
ga »odkrili« in danes postali tam
kaj stalni gostje. »Kako prijetno 
je stopiti v vašo prodajalno, či
sto, urejeno, prijetnega izgleda, 
skratka s tako prijetno atmosfe
ro,« so po vrsti zatrjevali številni

vrsto del, se pripravljali na ju
trišnji dan, da bi čimhitreje oce
nili in ujeli utrip in specifičnost 
potrošnje. Ob tem primeru naj 
zapišem: kako pomembna je
ubranost kolektiva v sleherni pro
dajalni, še bolj pa v taki, ki se 
»vpeljuje«, bori za prestiž in afir
macijo v gosti mreži prodajaln 
in ob veliki konkurenci. Kolektiv 
v Gregorčičevi 13 je uspešno pre
stal svojo veliko preizkušnjo.

Še en detajl iz SP v Gregorčičevi 13: delikatesa in prodaja kruha 
SP v Gregorčičevi 13: Odklenkalo je starim, lesenim gajbam za 

spravilo steklene embalaže

SP v Gregorčičevi 13: Prodajalna je zares bogato založena

SP Gregorčičeva 13: odlični kosi mesa, dobra propaganda za mesarja, 
pa tudi za Tovarno mesnih izdelkov

znanci in neznanci. »Z veseljem 
prideš v 'tak lokal, sproščeno se 
počutiš in vračaš v njega dan na 
dan.«

»Za otvoritev tako zahtevnega 
lokala, kot ga imamo v Gregorči
čevi 13, bi skorajda morali upri
zoriti .generalko’,« je dejala v po
govoru poslovodkinja tovarišica 
Vida Petrin. »Že v nekaj dneh 
poslovanja so se pokazale po
manjkljivosti, ki izvirajo iz ne
dokončanih manjših del. Več so
delovanja bi moralo biti tudi med 
projektantom in delavci v trgovi
ni. Čeprav je ta princip pri nas 
v bistvu vpeljan, kaže, da ga bo 
treba še naprej skrbno gbjiti. In 
še to, kupec drobnih pomanjklji
vosti ne opazi, delo v trgovini pa 
trpi, kar čutijo zlasti zaposleni.«

Dolgi so bili večeri še ves te
den po otvoritvi ob delu pozno 
v noč, ko so tam opravljali še

V Puharjevi 3 ■ 
Ljubljana

Prodajalna v Puharjevi 3 je bi
la adaptirana v sodelovanju s sta
novanjskim podjetjem Dom. Na
črt za preureditev je izdelal ing. 
arh. Štrukelj iz omenjenega pod
jetja. Adaptacija je trajala blizu 
dva in pol meseca. Bistvene pri
dobitve: montaža dveh dvigal in 
olajšan dovoz blaga. Olajšan do
stop do skladišča blaga, razbre
menitev najtežjega fizičnega de
la,‘povečan prodajni prostor, pri
dobitev garderobe za delavce v 
trgovini, odstranjene zastarele iz
ložbe in še bi lahko naštevali. , 

»Kako se počutite v prenov
ljeni prodajalni?« sem vprašala 
poslovodjo tovariša Jugoviča. Ta
ko nekako je odgovoril: »Razme
stitev blaga je sedaj povsem dru-
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gačna. Prve dni se bomo še lo
vili, prepričan pa sem, da se bo
mo hitro znašli! Dvigala so za 
nas velika pridobitev, koliko tru
da in muk s tem odpade. Tudi 
naše stranke so sila zadovoljne 
s preureditvijo. Še to, pri nas ne 
boste videli nič več lesenih gajb 
in druge embalaže. Delo z živili 
teče kot v lekarni. Komisione pri
pravljamo zadaj v skladišču, kjer 
je za to dovolj prostora. Tudi s 
prometom prvih dni smo dokaj 
zadovoljni; v prvih tednih smo 
iztržili nad dva in pol milijona 
starih din, sicer pa se giblje dnev
ni promet od preko milijona do 
milijona štiristo starih dinarjev. 
In še to,« je pristavil, »v naši 
prodajalni imamo izključno ar
tikle živilske stroke. Naštel sem 
jih preko tisoč petsto. Izbor bla
ga smo res uspešno povečali.«

Projektant ing. arh. Štrukelj 
pa je v malem intervjuju pove
dal: »Čeprav sem slišal hudo
mušni glas, da je lokal »lekarna«, 
temu ni tako. Iskal sem najbolj
šo rešitev, ne da bi prikrajšal na 
račun nove garderobe prepotreb
ne skladiščne kapacitete. Našel 
sem jo tudi v tem, da sem po
maknil police ob glavni steni ne
koliko naprej, prostor za njimi 
pa izkoristil za priročno skladi
šče in za odhod v skladišče tudi 
z leve skrajne strani lokala. Ogle
dala na policah dajejo videz več- 
iega prostora, ozke police pa ta
ko izgledajo bolj bogate.

Preurejene izložbe so usklaje
ne z izložbami sosednega lokala 
v isti zgradbi, ki je bil že davno 
preurejen. Urejeno je tudi cen
tralno ogrevanje, tako da so ra
diatorji ob oknu, kot je pravilno 
in ne za pulti, kjer so bili po
prej. Z dvigali je rešen dovoz 
blaga v skladišče, stene so oblo
žene z marmorjem, skladno z 
materialom, ki je bil na stebrih 
na fasadi. Notranjost bodo po
pestrili še svetlobni napisi. Opre
mo je odlično izdelal TAMIZ 
Mengeš. Z adaptacijo sem zado
voljen.«

Tako pravijo tudi potrošniki, 
ki se po dveh in pol mesecih v 
vse večji meri vračajo v svojo 
priljubljeno prodajalno na Pu
harjevi 3.

V samopostrežbi 
na Tržaški 22

Samopostrežba na Tržaški 22 
je preurejena iz klasične proda
jalne. »Vse drugačna klima vla

Z odmikom polic od stene — na sredini, so pridobili za njimi še prostor za priročno skladišče 
(Prodajalna v Puharjevi ulici, PE »HRANA«)

da zdaj v lokalu, tako za nas kot 
za potrošnike,« je povedal Viktor 
Brvar, poslovodja samopostrež
be.

»Vse je lepše kot poprej, lažje 
vzdržujemo čistočo na višini in 
kar je najvažnejše, vrste artiklov 
smo primaknili na police, med 
drugim tudi nekaj galanterijske
ga blaga. Izbor je kar za 20 % 
večji. Samopostrežba nam kar do
bro »prodaja«. Zapažamo, da 
imamo dnevno do sto tisoč sta
rih din več prometa, kot smo ga 
imeli pred adaptacijo. Sploh ne 
zmoremo sproti zalagati police. 
Verjetno nas je tudi premalo, 
vendar bomo še nekoliko poča
kali, preden se bomo odločili, da 
povečamo število delavcev v pro
dajalni.«

PE »EMONA«: Nova »mini« SP na Tržaški 22

Puharjeva 3: poslovodja Jugovič in tovarišica Marinka pri delika
tesah, ki so s preureditvijo dobile dokaj več prostora

Preurejena prodajalna na Levstikovem trgu v Ljubljani. Finančni 
rezultat: kar zadovoljiv porast prometa. Načrt za adaptacijo — 

ing. arh. Jerasova iz Zavoda za ureditev Stare Ljubljane
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PRI »MINI« KOLEKTIVU 
NA DOLENJSKI 55

Nazadnje smo odprli dva loka
la na Dolenjski cesti 55: mesnico 
in bife, ki smo ju »vselili« v 
adaptirane prostore v prizidku 
hiše, kjer že vrsto let posluje 
prodajalna poslovne enote Rož
nik. Zanimivo je, da zaposluje 
nov bife »naj mlaj še člane naše 
delovne skupnosti«. Vse štiri to
varišice so pravkar sklenile de
lovno razmerje pri Mercatorju. 
Pravijo, da se kar dobro počutijo.

»Vse smo KV kuharice,« je po- 
vedela poslovodkinja bifeja to
varišica Marija Štancer. »Strežba 
ne bo vprašanje, še manj pa de
lo v kuhinji. Predvsem bomo skr
bele,’da bodo naši topli obroki 
kar najbolj privlačni. Obiskali so 
nas že predstavniki Utensilije. To
varna nima toplih obrokov, pa 
bomo delavcem me postregle z 
njimi. Tudi upokojenci so nas 
obiskali s podobnimi vprašanji.«

moro do 400 kg mesa in še pri
stavil, da je s prometom prvega 
dne kar zadovoljen. Do 17. ure 
je bilo v blagajni 340.000 Sdin, 
kljub temu, da je v neposredni 
bližini, preko ceste, še ena mes
nica.

Če pa želite kupiti na vago ko
košja jetrca, želodčke, bedra ali 
perutnice, kar pohitite k njemu, 
zagotovil mi je, da prodaje perut
nine v kosih ni pripravil le za 
dan otvoritve ...

A. Ambrožič-Uršič

Opomba uredništva: O otvorit
vah nekaterih drugih novih ali 
adaptiranih prodajaln smo pisali 
že v prejšnji številki. Morda smo 
kljub temu kakšno izpustili. Za to 
se oproščamo, hkrati pa prosimo 
kolektive prodajaln in vodstva 
PE, da nam sami poročajo o otvo
ritvah ali drugih delovnih uspe
hih. Seveda pa uredništvo priča
kuje od njih tudi druge članke v 
zvezi z delom. PE »HRANA«: Po delu se prileže kozarček (Motiv iz SP Vrhovci)

Občni zbori sindikalnih podružnic enotServirki Marinka in Marica sta 
imeli na otvoritvi prepolne roke 
dela. Obvezna, že tradicionalna 
degustacija kave, pijač in tobač
nih izdelkov ob otvoritvi so to 
delo potrojile. Novim članicam 
naše delovne skupnosti želimo 
obilo uspeha na teh delovnih me
stih!

PRI TOV. IVANU GRUBIČU

Tov. Grubič vodi novo mesnico 
na Dolenjski c. 55. Lokal ni po
sebno velik, meri nekaj čez 30 
kvadratnih metrov.

»Kaj ste pripravili danes m 
svoje potrošnike?« sem ga vpra
šala.

»Pol goveda — blizu 100 kg, 28 
kilogramov slanine, 50 kg tele
tine, 55 kg svinine, blizu 40 pi
ščancev in še 80 kg sortirane na- 
kosane perutnine.« Ljubeznivo mi 
je razložil, da gre v hladilno ko

Ob koncu letošnjega leta so 
razpisani občni zbori sindikalnih 
podružnic enot, na katerih bodo 
dale obračun dela za minulo ob
dobje, izvoljena bodo nova sindi
kalna vodstva in sprejeti progra
mi dela za naslednje obdobje. Na
men občnih zborov ne sme osta
ti samo v formalni potrebi po iz
volitvi novih vodstev, marveč v 
vsebinski obogatitvi dela sindika
tov, biti morajo mobilizacija 
vseh nas in vsakega posameznika, 
da ustvarjalno in neposredno so
delujemo pri konkretizaciji na
log, ki jih zahteva dosledno izva
janje gospodarske in družbene 
reforme, poglabljanje samo
upravljanja in ustvarjanje demo
kratičnih družbenih odnosov.

Politično izhodišče in splošen 
okvir letošnjih občnih zborov je

borba za uresničevanje smernic 
izvršnega komiteja in predsed
stva CK ZKJ, sklepov X. seje CK 
ZKJ, stališč v dokumentih VI. 
kongresa Zveze sindikatov Jugo
slavije in sklepov prve konferen
ce slovenskih sindikatov.

Pri vsebinskih pripravah za 
občne zbore moramo upoštevati 
dejstvo, da je vendarle osnovni 
interes posameznika in kolekti
vov ustvarjanje takega dohodka, 
ki bo omogočil normalno rast 
osebnega in družbenega standar
da in perspektivo njihove čvrste 
ekonomske in družbene esksisten- 
ce v naši samoupravni družbi. 
Povečanje osebnih dohodkov ozi
roma njihovo usklajevanje z go
spodarstvom je možno samo s 
povečanjem obsega dela, zmanj
šanjem stroškov poslovanja in

izboljšanjem kvalitete dela. Sin
dikalne organizacije morajo o 
tem razpravljati, zavzeti do teh 
vprašanj svoja stališča, odločno 
podpreti pozitivne težnje in se s 
političnimi sredstvi boriti za nji
hovo uresničitev med svojim 
članstvom.

Kolikor bomo občne zbore tako 
zastavili, toliko bolj bomo znali 
izluščiti dejanske probleme in 
možnosti za njihovo reševanje, 
toliko bolj bo rastla vloga sindi
kata v posameznem kolektivu. 
Samo s konkretnim delom lah
ko sindikat dobiva svoje mesto 
kot politična organizacija v ko
lektivu.

Taka usmeritev zahteva tudi 
politično in strokovno sposobna 
sindikalna vodstva. Zato mora
mo vse priprave naših občnih 
zborov izvesti z vso odgovornost
jo. V izvršilne odbore moramo 
kandidirati take delavce, ki s svo
jo aktivnostjo, znanjem in ugle
dom med članstvom jamčijo us
pešnost dela sindikalne organiza
cije in njeno uveljavitev v priza
devanjih za hitrejši razvoj posa
meznih enot in podjetja kot celo
te ter za uveljavljanje samoupra
ve, izvajanje perspektivnega pla
na podjetja in s tem ciljev go
spodarske reforme. Imeti pa mo
ramo tudi posluh za človeka in 
njegove probleme.

Kolikor bomo imeli politično 
samostojna in zrela vodstva, po
tem lahko pričakujemo, da bo 
lahko sindikat odločno nastopal 
proti kakršnim koli tendencam 
omejevanja samoupravljanja, 
znal bo mobilizirati celotno član
stvo v podporo vsem pozitivnim 
ukrepom v kolektivu.

Ob tem bi še posebej opozori
li na nujnost, da pridejo v sindi
kalna vodstva tudi mlajši člani 
kolektiva, da tako začnejo pre
vzemati politično soodgovornost 
za delo posameznih političnih or
ganizacij, da si s tem pridobijo 
dosedanja izkustva starejših so
delavcev v teh organizacijah in 
da ne vidijo samo svoje delo na 
posameznih delovnih mestih. Sin
dikat je in bo ostal politična or
ganizacija vsega delavskega raz
reda, zato moramo odgovornost 
za njegovo rast in uveljavljanje 
pri doseganju skupnih ciljev ču
titi vsi.

MERCATOR • 15



Detajl iz Gregorčičeve 13: trafika in prodaja časopisov

NASTOP DELA — POMEMBEN DOGODEK V ŽIVLJENJU 
DELOVNEGA ČLOVEKA

Delam na delovnem mestu, ki ima opravka z uvajanjem na delo 
vajencev-praktikantov, pomočnikov, poslovodij itd. Znano je, da je 
prvi vtis, ki ga dobi novodošli član kolektiva o podjetju, zelo pomem
ben.. Navada je, da damo na vpogled novo sprejetemu delavcu statut 
podjetja, pravilnik o delitvi OD, pravilnik o delu poslovalnice itd. 
Vendar se mi zdi, da so ti akti tako obsežni in zamotani, da jih član 
navidezno sicer prebira, toda prepričan sem, da jih tako hitro ne 
more prebrati, še manj pa razumeti.

iz PRAKSE

Dejstvo je, da živa beseda bo
lje^ učinkuje, kot temu pravimo, 
več zaleže. S tem ne mislim, da 
v bodoče ne bi dajali omenjenih 
in drugih aktov novodošlim čla
nom, ne, celo potrebno in umest
no bi bilo z notranjo zakonodajo 
zagotoviti, da omenjene akte do
bijo na vpogled, če ne drugače, 
vsaj v skrajšani obliki, vsi na no
vo zaposleni. Tudi sam cere
monialni postopek pri spreje
mu, kot je spoznavanje novega 
člana s svojimi bodočimi sodelav
ci in sodelavkami, je zelo koristen 
in pratkično potreben. Poudariti 
moram, da ni odveč prebrati ali 
v prosti besedi povedati tele tr
govske zapovedi:

1. poštenje,
2. vztrajnost,
3. delovna disciplina,
4. dobra volja,
5. čut odgovornosti,
6. dobri medsebojni odnosi.

Menim, da je preveč suhopar
no novemu delavcu povedati sa
mo omenjene »zapovedi«, boljše 
je na kratko obrazložiti, kako se 
jih poslužujemo v vsakdanji 
praksi.

Poštenje

Poštenje je za trgovskega de
lavca nujnost in prva temeljna 
vrlina. To poudarjam zato, ker 
ima trgovski delavec vsak dan v 
rokah blago in denar. Istočasno 
ima, kot vsi drugi ljudje, svoje 
potrebe in na žalost marsikatere
ga blago, posebno pa denar, kaj 
rado zapelje.

Navadno povemo primerjavo, 
in sicer: če vzamemo v roke ko
zarec, ga vržemo na tla — se raz
bije, gremo v trgovino in kupimo 
drugega. Če pa kozarec vzamemo, 
ukrademo, tega ne moremo pla
čati. Res je tudi, da mnogi uspejo 
enkrat, tudi dvakrat ali celo več

krat, kot temu pravimo, »sune
jo« nekaj blaga ali denarja. Ima
mo številne primere pri vajencih 
pa tudi pri starejšemu osebju, 
toda mi moramo ljudem jasno in 
odkrito povedati, da ima tatvina 
kratke noge; četudi nekdo misli, 
da bo tatvino prikril, se zelo mo
ti, prej ali slej pride na dan. Ce
na poštenja se ne da plačati, to
rej še enkrat POŠTENJE. Še več, 
poštenje ni samo v tem, da nek
do blaga ali denarja ne vzame, 
temveč se poštenje izraža mnogo 
širše, v vseh odločitvah pri vode
nju poslovalnice ali pri samo
upravnih organih. Ce neki član 
kolektiva izsili, da mu DS da 
nadnormalno višino kredita glede 
na sredstva, ki so na razpolago, 
da si enota deli več za OD, kot ji 
po pravilniku pripada, da komisi
ja za delitev OD favorizira kakš
no trgovino, da se kakšno PE ne
upravičeno bremeni, tudi če bla
go pripeljejo v trgovino, pa je 
pomota nastala na dobavnicah, 
to je, da se premalo pripeljanega 
blaga reklamira, morebiti preveč 
pripeljanega blaga pa ne sporoči 
podjetju, od katerega smo blago 
prejeli, skratka, poštenje je pri
sotno v vsakodnevnem delu in 
življenju ljudi. Posebej pa se mi 
zdi potrebno, da tudi v okviru 
našega podjetja moremo in mo
ramo delati z vsem; silami, da 
preprečimo tako imenovane ne
posredne tatvine v prodajalnah in 
posredno pri raznih odločitvah. 
To je eno izmed temeljnih načel, 
da se podjetje uveljavi, afirmira, 
saj se le s poštenim delom dviga 
ugled vsakega zaposlenega člana 
kolektiva. Še enkrat: borimo se 
za poslovno poštenost!

Vztrajnost

Ni vse zlato, kar se sveti, pravi 
stari pregovor. Tudi delo v pro
dajalni ni enostavno niti lahko, 
kakor si marsikdo predstavlja, 
saj se ne prodajajo samo bonbo
ni, temveč je mnogokrat treba

trdo delati, skratka, gre za zdru
žitev fizičnega in umskega dela. 
Na žalost se mnogokrat zgodi, da 
marsikdo, ki se pride učit v tr
govino, že po nekaj dnevih oz. 
tednih omaga in zapusti delovno 
mesto. Res je tudi nasprotno, da 
tisti, ki se izuči v trgovini, v njej 
tudi ostane.

Trgovski poklic je zelo zanimiv 
in lep, toda izučiti se ga je treba. 
Ob koncu te »zapovedi« naj po
vem še to, da z ljudmi — tudi z 
narodi, ki niso bili vztrajni, ni
koli ni bilo nič, sedaj ni nič in ni 
koli nič ne bo.

Delovna disciplina

Ni človeka, ki ne bi bil nekomu 
podrejen, vajenec mora posluša
ti pomočnika, pomočnik poslo
vodjo, poslovodja direktorja. 
Skratka, vsi moramo poslušati. 
Delovna disciplina pa mora biti 
praviloma zavestna, to je, da jo 
mora podrejeni čutiti kot potre
bo, ne pa kot silo. Dejstvo je, da 
disciplino zahteva tehnika poslo
vanja in čas, v katerem živimo. 
Nemogoče si je zamisliti uspeš
nost poslovanja brez discipline 
in reda. Pri tem se mi zdi zelo 
pomembno to, da vsak član spo
štuje in ceni svoje sodelavce. Pre
govor pravi, da tisti, ki ne spo
štuje, tudi sam ne bo spoštovan. 
Res je tudi to, da morajo šefi s 
svojim lastnim delom od točnega 
prihoda v službo dalje, s svojim 
strokovnim znanjem in delom 
dokazati svojim sodelavcem, ka
ko je treba delati. Stari pregovor 
pravi, da zgledi vlečejo — na ža
lost slabši hitreje kot pa dobri.

Dobra volja

živimo v času hitrih gospodar
skih in družbenih sprememb. 
Ljudje — potrošniki so močno 
obremenjeni z delom, s številni
mi skrbmi, z otroki, z učenjem 
in vsemi mogočimi težavami. Ta
ki ljudje prihajajo v naše trgovi
ne mnogokrat nervozni, slabe vo
lje in ne nazadnje tudi napadal
ni, pa tudi taki, ki iščejo uteho 
pri trgovskemu osebju. V takem 
vzdušju je delo trgovskega delav
ca zelo težko, vendar pa ne tako

hudo, da ne bi bilo mogoče vzdr
žati; še več, dober trgovski dela
vec, kot igralec na odrskih de
skah, s širokimi praktičnimi iz
kušnjami omenjene probleme re
ši predvsem z lepo besedo in naj
večkrat tudi s prijaznim nasme
hom.

Trdimo, da je ugodna klima v 
trgovini zelo pomembna za uspeh 
prodajalne. Pa ne samo v proda
jalni, povsod, kjer delamo in ži- 
živom, smo dolžni ustvarjati 
ugodno klimo za delo in sploh za 
medsebojne odnose. Nam vsem je 
znano, da če zjutraj pridemo v 
službo slabe volje in nataknjeni, 
smo po navadi sami ves dan sitni 
in delo nam ne gre od rok kot si
cer. To še ni najhujše, če ne bi s 
to svojo slabo voljo negativno 
vplivali na svoje sodelavce. Tako 
je za tisti dan celotni kolektiv 
ali skupina v neprimerni klimi. 
Delajmo povsod za dobro vzduš
je in mislimo predvsem aktivno, 
to je, kako bomo delali in ne tar
najmo, temveč delajmo z vese
ljem. Dobra volja je vedno naj
boljša, pa najsi bo v službi ali 
doma.

Čut odgovornosti

Ta je izredno pomemben v 
vsakdanjem poslovnem in privat
nem življenju. Res je tudi, da čut 
odgovornosti ne pride čez noč, 
temveč je to dolgotrajen proces. 
To nam potrjuje dejstvo, da je 
čut odgovornosti v posameznih 
državah zelo različen, predvsem 
glede na razvitost. Znano je, da 
je v Nemčiji ta čut zelo razvit. 
Ravno pred dnevi sem bral članek 
našega strokovnjaka, ki mimo
grede opisuje, kako dosledni čut 
odgovornosti imajo v ZDA, to je, 
kar obljubijo, tudi brezpogojno 
naredijo v privatnem, da o po
slovnem življenju sploh ne govo
rimo. Po domače bi temu rekli, 
da so mož beseda.

Kako zgleda to pri nas? Tudi 
v naši državi je omenjeni čut ze
lo različno razvit po pokrajinah 
in celo med podjetji. Kje, kdaj 
in kako se odraža čut odgovorno
sti? Teoretično je lahko: povsod 
(v privatnem in poslovnem živ
ljenju), vedno (včeraj, danes ju-
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za PRAKSO
tri) itd. Nas vse skupaj zanima 
predvsem praktično; prepričan 
sem, da ni odveč, če nekaj pri
merov naštejem:

— na to podjetje ... se ne mo
remo popolnoma nič zanesti, pro
siš in prosiš, pa niti odgovora ne 
dobiš,

— dogovorimo se, da bodo bla
go dostavili ob osmih zjutraj, pri
peljejo ga šele ob dvanajstih, te
mu pravimo, da je še kar dobro, 
kajti večkrat se zgodi, da ga še 
naslednji dan ne dostavijo,
— domenimo se z obrtnikom 
ali podjetjem, da bo neko delo v

treh dneh končano, a zgodi se, da 
ko poteče rok, jih še blizu ni, na
to se začenja telefoniranje, nervo
za in tudi marsikatera kletvica 
pade,

— oprostite, če se odkrito iz
razim: če jim nisi vedno za peta
mi, ne naredijo nič. Drugi pravi, 
če stokrat ne ponoviš, ne delajo 
nič, tretji — on dela sploh ne vi
di itd.,

— tricikel, kljub temu da je v 
trgovini tudi po deset zaposlenih, 
je na dežju, mrzla, čestokrat tu
di topla voda teče čestokrat po
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Prejeli smo
MERCATOR
Prodajni oddelek 
Ljubljana

Lepo vas molim da na moj naslov (putem vaše trgovačke mre
že ili na drugi vama pogodan način) POLZEČEM pošaljete 
2 kilograma:
MERCATOR KAVA PRAŽENA MINAS MEŠANICA 
Ova narudjba je nedvosmislen komplimenat za kvalitet traže- 
nog artikla kojega u Sarajevu nigdje ne mogu nabaviti. Prizna
nje je još veče kad se uzme u obzir činjenica da je ovdje vrlo 
dobro poznata šta je to kvalitetna kava.
Kao TAM-ov službenik ponekad boravim u Mariboru gdje sam 
uzeo manju količinu te prilaiem jedmi vrečicu radi prepozna
vanja kvalitete.
Unaprijed vam se zahvaljujem, želim vam svaki uspjeh i dru- 
garski vas pozdravljam.
U Sarajevu, 22. 10. 1968

BRUNO JUŽNIČ 
OBALA 6 
S ARAJ EV O

MERCATOR 
Prodajni oddelek 
Ljubljana

Veoma prijatno ste me iznenadili vašim brzini i prijatnim pi
smom sa neočekivanim poklonom, na čemu vam se iskreno 
zahvaljujem.
Posebno su se obradovali moji roditelji, s kojima živimo, kao 
i moja supruga i hčerkica.
Za uspomenu vam šaljemo našu zajedničku fotografi ju, snim- 
Ijenu uz vašu izvrsnu »MERCATOR« kavu.
Ponovno vam se zahvaljujemo i radujemo se obečanju da čemo 
uskoro ovdje kupovati »MERCATOR« kavu koju preporuču- 
jemo sv im našim prijateljima.
Prijateljski vas pozdravljamo.
Sarajevo, 10.11.1968.

Obitelj JUŽNIČ

nepotrebnem v lijaku, šanku ali 
stranišču.

— na pločniku pred trgovino je 
sneg, poledica, stranka pade in 
toži podjetje za odškodnino,

— šofer »pozabi« zamenjati 
olje v avtomobilu,

— v računovodstvu »pozabijo« 
plačati račun in izgubi se kasa- 
skonto ali pa nas dobivatelj toži 
za zamudne obresti.

se, za cilj, za katerega se vsi čla
ni kolektiva moramo boriti, je 
potrebno poleg drugega pred
vsem naslednje: poštenost, vztraj
nost, dobra volja, delovna disci
plina in dobra mera čuta odgo
vornosti.

Končno se mi zdi, da ni odveč 
povedati, posebno še za vajence, 
perspektivo trgovskega poklica. 
Trgovski poklic je zelo širok, ni

Ivica je odgovarjala potrošnikom na vprašanja k razstavljenim izdel
kom z aspikom in želatino, ki jih je za degustacijo prispevala tovarna 
kleja — obrat za jedilno želatino, pripravili pa so jih strokovnjaki 
iz restavracije Urška (Posnetek iz poslovalnice v Puharjevi ulici)

Čut odgovornosti nas spremlja 
vsak dan, povsod in na vse mogo
če načine. Preberimo skrbno, po
skušajmo ugotoviti, ali imamo 
dovolj čuta odgovornosti. Če se 
samo malo popravil, bo več kot 
2.000 malih napak manj. Potrudi
mo se in pred svojim pragom te
meljito pometimo, saj je v »po
spravljeni« trgovini, skladišču ali 
pisarni lepo in zlahka delati.

Samoupravljanje je doslej naj
višja oblika vodenja podjetja, to
da brez čuta odgovornosti ni us
peha pri poslovanju. Skratka, 
brez čuta odgovornosti ni uspeha 
niti v poslovnem niti v privat
nem življenju.

Dobri medsebojni odnosi
Tam, kjer ni dobrih medseboj

nih odnosov, tudi uspehov ni. 
Dragi člani kolektiva, prepričan 
sem, da ste sami že prišli do te
ga zaključka. Za uspeh podjetja 
ali poslovalnice je potrebna enot
nost, kot temu pravimo — delov
na harmonija. Če so spori v dru
žini, ni uspehov, ravno tako ni 
uspehov v poslovalnici, poslovni 
enoti ali podjetju, še več, tudi na 
občini je tako, kakor tudi v naj
višjih državnih ustanovah in v sa
mi vladi.

Postavlja se vprašanje, kaj mo
ramo storiti, da bomo imeli do
bre medsebojne odnose v našem 
kolektivu. To ni lahka in prepro
sta stvar, vendar se mi zdi, da ni 
odveč poudariti to, da je predpo
goj, da vsak član kolektiva pra
vilno in pravočasno izvršuje po
stavljene naloge. Drugi bo vpra
šal, kaj, če so postavljene naloge 
pomanjkljive ali celo nepravilne. 
Tudi to se kaj rado zgodi. Tudi 
se mi zdi, da je potrebna še po
sebna sposobnost in odgovornost 
strokovnih služb, da res pravilno 
razdelijo delo, kot temu strokov
no pravimo, da organizatorji na
bave in prodaje dajo vse od sebe 
in da stalno prilagajajo organiza
cijo dela sodobni tehniki poslova
nja. Za dobre medsebojne odno

gospodarske organizacije in ne 
zavoda, ki ne bi potreboval tr
govskega delavca, če ne potrebu
je drugega, potrebuje gospodar- 
ja-ekonoma. Trgovski delavec na
preduje: vajenec, pomočnik, lah
ko blagajnik, namestnik poslo
vodje itd., toda najprej se mora 
izučiti. Značilnost za trgovskega 
delavca je tudi v tem, da se zelo 
uspešno uveljavlja v poslovnem 
življenju nasploh. Kje pa tiči ta 
tajnost — tega uspešnega uve
ljavljanja? Po mojem mnenju je 
predvsem v teh argumentih:

1. Že kot vajenca, ko nastopi 
učno razmerje, se ga vzgaja v 
dobrega in varčnega gospodarja. 
Uči se ga, kako mora pravilno 
ravnati, shranjevati, zlagati in 
sploh manipulirati blago.

2. Kot prodajalec mora delati 
fizično in umsko.

3. Uči se občevati z ljudmi in 
s tem spozna notranje življenje 
družin-potrošnikov.

Vsi ti argumenti pa mu dajejo 
osnovo, da se lahko trgovski de-

Mercator
lavec povsod znajde. Skratka, tr
govski poklic je živahen, lep in 
perspektiven.

Lepo urejena trgovina, dosti 
prometa, zadovoljne stranke, vse 
to je ponos in zadovoljstvo trgov
skega delavca.

Jože Rener,
direktor PE Grmada
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OSEBNE NOVICE
v dragem polletju 1968

OE »Mercator«
Žibert Jadviga — sina 
Artač Milena — sina 
Turšič Vera — hčerko

ZAKLJUČNI IZPIT Keršmanc Marija, por. Le-
NA ŠOLI ZA PRODAJALCE gan
SO USPEŠNO OPRAVILI: Likovič Joža, por. Berlan

PE Grmada
Blaznik Lidija 
Glinšek Marija 
Goršič Marija 
Janežič Vida 
Matij ovc Kristina 
Marinšek Marija 
Medved Mirjana 
Novak Anica 
Škafar Ivanka 
Zajc Julka

PE Hrana
Šerjak Kati 
Andoljšek Marija 
Benko Milka 
Likovič Joža

PE Polje
Lovše Dragica 
Šular Franc 
Novak Olga 
Blaž Milena 
Bučar Darinka 
Garbajs Zdenka 
Habič Matilda 
Bernad Bernada

PE Standard
Turk Ida

PE Polje
Mohar Darinka, por. Pek

laj
Škrjanc Darinka, por. Se

šek

PE Rožnik
Božič Marija, por. Vintar 
Berlan Anton

PE Standard
Turk Ida, por. Borse

OE »Mercator«
Felicijan Ivanka, por. Ja

godič
Vovk Justi, por. Jurjevčič 
Tomšič Nada, por. Markelj 
Golubovič Božo

ROJSTVA:

PE Grmada
Jeron Milka — hčerko 
Štular Pavle — sina 
Ciglarič Retka — sina 
Kukovec Majda — hčerko

K PODJETJU SO PRIŠLI
NASLEDNJI DELAVCI:

PE Grmada
Rožan Ana — kuharica

PE Hrana
Tasevski Tomo — KV go

stinski delavec, poslovod
ja Ortnek

Cimerman Dina —- PK go
stinska delavka, poslo
vodja SP Vrhovci

Hren Tončka — KV pro
dajalka

Zajelšnik Stane — VKV tr
govski delavec

Kranjc Anica — natakarica
Kovač Milan — mesar-se- 

kač
Cimerman Matija — KV 

natakar, poslovodja bife
ja Tržaška

šerjak Kati — KV prodaj.
Zorko Kristina — za dolo

čen čas
Arbeiter Zofija — KV pro

dajalka
Meglič Silva — KV nataka

rica ■— za določen čas
Petrič Bojan — NK delavec
Benko Milka — KV prodaj.
Andolšek Marija —KV pro

dajalka
Likovič Joža — KV prodaj.

POROKE: 

PE Grmada
PE Polje
Plohl Marija — sina

Žvar Darinka, por. škraba- 
nja

Vrana Ivanka, por. Dobo- 
višek

Kuhelj Anica, por. Mandelj

PE Rožnik
Umek Sonja — sina 
Polajžar Marija — sina

PE Standard
PE Hrana
Krabonja Albinca, por. Go- 

stič
Centa Jožica, por. Jevšnik 
Ivanc Marija, por. Unuk

Može Milena — sina 
Cimprič Milena — hčerko 
Zoran Silva — sina 
Štefanič Mira — sina 
Bobič Dragica — sina

PE Polje
Knavs Ludvik — prodaja

lec tehnične stroke 
Kočar Janez — mesar

PE Rožnik
Kocmur Danica — proda

jalka — za določen čas 
Hočevar Alojz — delavec

PE Standard
Kotnik Fanči 
Ritonja Silva 
Možina Tilka

Dimič Anton 
Košar Majda 
Unetič Fani 
Repše Jože 
Pečnik Slavko 
Zalokar Jožica 
Obrekar Gabrijel 
Mestnik Zdravko 
Starešinič Stanka 
Košak Ivan 
OE Mercator
Pirc Jože — skladiščni de

lavec
Pinterič Veronika — komi- 

sionar I
Lunder Jože — skladiščnik 

za pripravo blaga 
Porčič Alija — skladiščni 

delavec
Habjan Franc — mizar 
Mikuš Boris — skladiščni 

delavec
Vižin Mihael — mizar 
Zavolovšek Jožica — emba

lažni manipulant 
Mladenovič Vlado — skla

diščnik za pripravo 
Sever Natalija — skladišč

nik v galanteriji 
Stojnič Zorka — skladišč

na delavka
Radej Niko — potnik v pa

pirnem oddelku 
Ogrič Franc — disponent 

skladišča
Križnik Pavel — skladiščni 

delavec

Pripravniki:
Vidovič Marija 
Merzel Dragica 
Ulrych Katja 
Tomkijewicz Slavko 
Krebelj Milica

Iz JLA so se vrnili:
Grošelj Branko 
Japelj Miro 
Dreven Franc 
Bartolj Marko 
Hojkar Franc 
Kolenc Janez 
Janežič Anton 
Koželj Jože 
Gorenc Janez

IZ PODJETJA SO ODŠLI

PE Grmada
Merslavič — Potočnik 
Zavolovšek Jožica

PE Hrana
Dobravc Tilka
Ambrož Kati — upokojitev
žužek Alojz
Cegala Joža
Vavken Štefka
Meglič Silva
Milavec Ivanka
Jerina Jožica
Flajs Amalija — upokojitev
Sežun Danica
Plohl Stana
Erčul Tone
Kožuh Anica
Jaklič Janez

PE Polje
Penko Marija — upokojitev

PE Rožnik
Menagalja Alojz 
Kocmur Danica

PE Standard
Fir Rezka 
Gazvoda Mirko

OE »Mercator«
Šušteršič Marjan 
Pozarelli Dušan 
Repina Gregor 
Jaki Anica — upokojitev 
Jere Kristina 
Stare Janez
Loboda Lado — upokojitev 
Podržaj Janez 
Mikuš Boris 
Zekič Zumber 
Mladenovič Vladan 
Bartolj Silvo — odšel v JLA 
Zupančič Marko — odšel 

v JLA
Mirtič Franc — upokojitev 
Bizjak Konrad

Umrl:
Godec Franc — skladiščni 

delavec

★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★

Slavljenci v PE »Preskrba" Tržič
Dvajsetletniki v letu 1968 Dvajsetletniki v letu 1967

V prvi vrsti od leve proti desni: Marica Simčič — prodajalka, 
Vida Mejač — finančni knjigovodja, Jože Zlobec — poslovodja, 
Krista Krmelj — prodajalka in Anica Treven — embalažerka.

V prvi vrsti od leve proti desni: Milan Perko — poslovodja, 
Gefka Cerar — pomočnik računovodje, Milan Česen — poslo
vodja, Vida Filač — računovodkinja, Metka Domig — finančni 
knjigovodja.
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Nagradna
križanka

Med pravilnimi rešitvami bomo izžrebali 5 nagrad: 
I. - TOONdin, II. - 50 Ndin in lll.-V. po lONdin. 
Rešitve pošljite v zaprti kuverti na naslov: Uredništvo 
glasila »Mercator«, Ljubljana, Aškerčeva 3, najkasneje 
do 1. februarja 1969. Na kuverto pripišite »Nagradna 
križanka«.
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Izpolnjujmo delovne dolžnosti obravnava kršitev delavca, ne da 
bi bil ta navzoč samo, če je bil 
pravilno vabljen, pa se kljub temu 
vabilu ni odzval, niti opravičil, in 
če je zadeva zadostno raziskana.

Čeprav ni želja podjetja oziro
ma njegove delovne skupnosti, da 
bi se odnosi med delavci in pod
jetjem urejevali v postopkih za
radi kršitve delovne dolžnosti, na
stane včasih situacija, ki terja 
uvedbo postopka zaradi kršitve 
delovne dolžnosti delavca. Kljub 
točnim določilom pravilnika o de
lovnih razmerjih podjetja za vo
denje postopka samega, pride v 
posameznih enotah, čeprav red
ko, do napak in pomankljivosti, 
ki predstavljajo bistveno kršitev 
temeljnega zakona o delovnih 
razmerjih. Zato je prav, da se 
ozremo vsaj na najosnovnejša 
določila pravilnika o delovnih 
razmerjih podjetja, ki urejajo vo
denje in izvedbo postopka, kar 
bo prav gotovo koristilo komisi
jam za obravnavo kršitev delov
nih dolžnosti po enotah pri nji
hovem delu, kot tudi vsakemu 
članu našega delovnega kolektiva, 
ki bo s tem seznanjen s pravica
mi in dolžnostmi, ki mu v tem 
postopku gredo.

Zanimiva novost po sedanjem 
TZDR ter s tem tudi po našem 
pravilniku o delovnih razmerjih 
podjetja je določba glede predlo
ga za uvedbo postopka zaradi kr
šitve delovne dolžnosti proti do
ločenemu delavcu. PDR namreč 
določa, da je vsak delavec v pod
jetju, ki sam ugotovi ali kako 
drugače zazna kršitev delovne 
dolžnosti, dolžan prijaviti pristoj
ni komisiji za obravnavo kršitev 
delovnih dolžnosti podatke o kr
šilcu in kršitvi. Tako torej ni ini
ciativa za sprožitev postopka za
radi kršitve delovne dolžnosti 
pridržana le neposrednemu vodji 
delavca oziroma direktorju, am
pak vsakemu delavcu, ki zve in 
ugotovi določeno kršitev. Kršitev 
delovne dolžnosti lahko torej pri
javi pristojni komisiji vsak dela
vec, ki kršitev ugotovi. Ko komi

sija prejme prijavo, mora naj
prej ugotoviti, ali dejanje pred
stavlja kršitev v okviru določil 
120. in 121. člena pravilnika o de
lovnih razmerjih ter v primeru, 
ko to ugotovi, uvede postopek 
proti prizadetemu delavcu in do
loči preiskovalca. Ta je dolžan 
praviloma v 14 dneh zadevo pre
iskati, zaslišati kršilca in eventu
alne druge potrebne priče ter na 
osnovi zbranega materiala pred
ložiti komisiji poročilo in drugo 
zbrano gradivo. Poročilo vsebuje 
povzetek ugotovitev o kršilcu in 
kršitvi ter predlog za razpis ob
ravnave. Komisija mora prejeto 
poročilo in ostalo gradivo pregle
dati ter zlasti proučiti, ali dejanje 
predstavlja kršitve po 120. in 121. 
členu PDR, oziroma če je kršitev 
za podjetje pomembna, ker sicer 
v nasprotnem primeru prijavo za
vrže. V kolikor pa spozna, da gre 
za dejansko kršitev delovne dolž
nosti, pa komisija razpiše obrav

navo ter k tej obravnavi obvezno 
vabi prizadetega delavca oziroma 
kršilca ter eventualne druge po
trebne priče.

Prav pri vabljenju kršilca na 
obravnavo pa pride lahko do bi
stvene kršitve postopka. Vsak de
lavec ima namreč pravico, da so
deluje pri obravnavi, v kateri se 
obravnava njegova kršitev. Zato 
mora komisija najmanj osem dni 
pred obravnavo vabiti kršitelja s 
posebnim vabilom. Temu vabilu 
mora priložiti tudi poročilo po
ročevalca, tako da kršitelj ve, 
katere kršitve je obdolžen in lah
ko pripravi zagovor oziroma si 
vzame svojega zagovornika. Va
bilo za obravnavo pa mora biti 
vročeno kršitelju dokazno. Naj
bolj enostavno je, da prejem va
bila delavec potrdi na kopiji do
pisa, v kolikor pa se delavec ne 
nahaja v podjetju, je treba vabi
lo s poročilom dostaviti s poseb
no povratnico. Komisija lahko

Nova pridobitev Tovarne mesnih izdelkov — kamion hladilnik, ki ga 
na cesti vsak zapazi
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Ukrepe, za katere se komisija 
lahko odloči, ne bi posebej ob
ravnavali, ker jih temeljni zakon 
kot tudi pravilnik o delovnih raz
merjih podjetja točno določata. 
Potrebno pa je v zvezi z izreka
njem posameznih ukrepov opo
zoriti na to, da morajo biti komi
sije pri izrekanju ukrepov popol
noma samostojne. Za posamezen 
ukrep se morajo odločiti po svo
ji lastni presoji, tako da upošte
vajo predvsem težo storjene kr
šitve ter njen pomen in posledi
ce, ki so s tako kršitvijo nastale 
oziroma bi lahko še pozneje na
stale.

Če komisija za obravnavo krši
tev delovnih dolžnosti spozna, da 
je na mestu izključitev delavca iz 
delovne skupnosti, mora predlog 
za izključitev podati delavskemu 
svetu svoje enote, ki je edino pri
stojen za odločanje o izključitvi 
delavca iz delovne skupnosti. Na 
zasedanje delavskega sveta, kjer 
se obravnava predlagana izklju
čitev delavca iz delovne skupno
sti, mora biti prizadeti delavec 
ponovno vabljen ter ima tudi 
pravico do svojega zagovora in 
končne besede.

Pri tem je važno, da je delavec 
pravilno vabljen na zasedanje, to 
je najmanj osem dni pred dolo
čenim zasedanjem in na način, 
kot je že prej opisan za vablje
nje na obravnavo, ki jo razpiše 
komisija za obravnavo kršitev 
delovnih dolžnosti. Glasovanje o 
izključitvi mora biti tajno ter se 
mora zanj odločiti več kot polo
vica vseh članov delavskega sve
ta enote, da je izključitev pra
vilna.

To bi bil kratek opis dela, ki 
ga mora opraviti komisija v po
stopku zaradi kršitve delovne 
dolžnosti delavca. Podrobnejše 
določbe o kršitvah, uvedbi, vode
nju postopka in o organih pa so 
navedene v pravilniku o delovnih 
razmerjih podjetja v X. poglavju 
v členih 119. do 143 ter jih mora
jo komisije pri svojem delu tudi 
upoštevati. V tem sestavku so po
drobno poudarjena le tista opra
vila, ki lahko, v kolikor niso pra
vilno opravljena, predstavljajo 
kršitev postopka in zaradi katere 
lahko prizadeti delavec sproži 
tudi delovni spor.

Vera Aljančič
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